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Abstrakt 

Tato bakalářská práce se zabývá vývojem regionálního denního tisku po roce 1989 

na Orlickoustecku. Jejím cílem je co nejkomplexněji popsat proces vývoje regionálního 

denního tisku na Orlickoústecku. Konkrétně novinový titul Orlické noviny, který se 

později transformoval do Orlického deníku. Bakalářská práce je kvalitativním výzkumem 

historického procesu. Bakalářská práce se skládá ze tří částí. První část obsahuje metodiku, 

druhá přibližuje kontext a třetí se zabývá proměnami Orlického deníku. V rámci výzkumu 

bylo zjištěno, jak se vyvíjel regionální denní tisk v závislosti na vybraných aspektech. 
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The evolution of regional daily newspapers after the year 1989 in the Orlickoústecko area 

Abstract 

This bachelors thesis provides an in-depth analysis of the evolution of regional 

daily newspapers after the year 1989 in the Orlickoústecko area. It’s aim is to describe, 

as complexly as possible, the process of evolution of regional daily newspapers 

in the Orlickoústecko area, in particular the Orlické noviny newspaper which later 

transformed into Orlický deník. The bachelors thesis is a qualitative research of a historical 

process. It consists of three parts. The first part contains methodic procedures, the second 

part covers the context, and finally the third part is concerned with the transformations of 

Orlický deník. Within the research it was found how the regional daily newspapers evolved 

in dependence on selected aspects.  
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Úvod 

Regionální tisk má na českém mediálním trhu značné zastoupení, ale pro odbornou 

veřejnost je toto téma stále spíše okrajové. Výzkumem vývoje jednotlivých regionálních 

titulů se zabývají zejména diplomanti1. Ucelenější vhled do problematiky porevolučního 

vývoje regionálního tisku poskytla až publikace Český lokální a regionální tisk mezi lety 

1989 a 2009 od Lenky Waschkové Císařové.  

Přes zvýšený zájem diplomantů o výzkum vývoje regionálních titulů v posledních 

letech, je stále mnoho oblastí, které na prozkoumání teprve čekají. Příkladem může být 

i oblast Orlickoústecka. Protože mám blízký vztah k tomuto regionu, rozhodl jsem se 

provést výzkum, který zaznamená vývoj regionálního denního tisku po roce 1989 v tomto 

okrese. Největší přínos bakalářské práce by měl spočívat v její komplexnosti. Výsledná 

práce by měla poskytnout ucelené informace zasazené do kontextu, které by měly 

posloužit jako výchozí informace pro další více zaměřené výzkumy. 

Hlavním cílem je zodpovědět primární otázku, která zní, Jak probíhal vývoj 

regionálního denního tisku v okrese Ústí nad Orlicí mezi lety 1989-2014? Pro naplnění cíle 

výzkumu jsem si stanovil sedm sekundárních výzkumných otázek, které jsou konkrétnější 

a pomohou mi zodpovědět otázku primární. Jsou to tyto otázky: Jak vliv nových 

technologií proměnil redakční praxi? Jak se měnily trendy regionálního denního tisku? Jak 

se měnily rutiny? Jak se měnila podoba novin? Jak se měnil náklad novin? Jak se měnilo 

vlastnictví novin? Jak se změnila struktura redakce? Zkoumaným subjektem bude Orlický 

deník a jeho předchůdce Orlické noviny, které byly a jsou v dané oblasti dominantní. 

Hlavním cílem je popsat co nejkomplexněji změny v Orlickém deníku. 

 Zkoumané období jsem určil s ohledem na všechny důležité změny. Po revoluci 

probíhaly velké změny, které byly a jsou významné pro další směřování tištěných médií. 

Pro zaznamenání vývojových trendů a vlivu technologického pokroku je potřeba delší 

časové období, aby se dané jevy projevily a bylo možné je podrobit výzkumu. Dobu od 

revoluce až po 3. 9. 1994 popíši pouze stručně, protože v této době jsem v okrese Ústí nad 

Orlicí nezaznamenal žádný regionální denní tisk. Popsání tohoto období bude sloužit spíše 

jako kontext. V tomto časovém úseku mě budou zajímat zejména Listy Podorlicka, ze 

kterých se 3. 9. 1994 staly Orlické noviny. 

                                                           
1   Příkladem mohou být: Barbora Láhová psala bakalářskou práci na téma Proměny a vývoj týdeníku 

Slovácko po roce 1989, Petra Olexová – Zánik brněnského večerníku po roce 1989, Ilona Dobrovolná – 

Vývoj blanenského regionální týdeníku Týden u nás. 
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Téma jsem se rozhodl zpracovat formou kvalitativního výzkumu historického 

procesu. Jsem si vědom, že kvalitativní výzkum je subjektivnější než výzkum kvantitativní, 

ale pro mou bakalářskou práci je kvalitativní výzkum vhodnější. Vyhovuje mému tématu 

práce a nabízí vhodné metody.  

Práce se skládá celkem ze tří hlavních částí. V té úvodní popíší vybranou 

metodologii a zdůvodním její výběr. Vysvětlím, proč jsem se rozhodl pro kvalitativní 

výzkum, konkrétně pro historický výzkum. Zdůrazním jeho výhody a uvedu nevýhody, 

které se váží k mé práci. V této části také podrobněji rozepíši výzkumné otázky a cíle. 

Součástí této části bude i popsání základních výzkumných metod, které využiji. Jednat se 

bude především o polostrutrukturované rozhovory, práci s dokumenty a fyzickými daty.  

Ve druhé části nejdříve vymezím termín regionální tisk a poté se budu věnovat 

zejména kontextu vzniku a vývoje periodik v porevolučním období na území ČR. 

V průběhu zkoumaného období došlo k mnoha výrazným změnám, které se promítly do 

vývoje tisku na našem území. Přiblížení kontextu je nezbytné pro správné chápání 

některých procesů, ke kterým docházelo i v Orlickém deníku. V jednotlivých kapitolách 

přiblížím kontext makro činitelů (de)regulace a privatizace. Místo v bakalářské práci 

věnuji také kontextu porevoluční situaci krajské redakce Pochodně. Informace mají totiž 

úzkou vazbu k Orlickému deníku. Poslední podkapitola této části nese název Regionální 

tisk na Orlickoústecku v letech 1989-1994. Zde popíši situaci v dané době. Zaměřím se na 

titul Listy Podorlicka, ze kterého později vznikly Orlické noviny a následně Orlický deník.  

Třetí část je pro celou bakalářskou práci stěžejní. Pokusím se v ní, co nejpřesněji 

a nejkomplexněji popsat vývoj sledovaného subjektu, který probíhal ve vymezeném 

časovém horizontu. Jsem si vědom, že časový rozsah je velký, proto se nevyhnu určité 

míře generalizace. Přesto se chci důkladně věnovat všem vybraným aspektům vývoje, 

které rozčlením do jednotlivých podkapitol. V práci budu popisovat vývoj podob novin. 

V této podkapitole se budu zajímat zejména o layout Orlického deníku, který prošel 

v rámci sjednocování brandu Deník výraznou proměnou. Další aspekt, kterým se budu 

zajímat je vývoj nákladu sledovaného subjektu. V další podkapitole zaznamenám vliv 

nových technologií na tvorbu Orlického deníku a jeho distribuci. S tím souvisí modifikace 

novin v online prostředí, o které budu také v omezené míře psát. V podkapitole Trendy 

regionálního denního tisku popíši, v čem podle představitelů Orlického deníku tkví 

potenciál regionálního tisku. V této podkapitole také zmíním, proč si Karel Pokorný myslí, 

že regionální tisk má před sebou lepší budoucnost než tisk celorepublikový. Dále se budu 
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také zabývat změnami rutin. Poslední podkapitola bude zaznamenávat změny v redakci, 

kterých v Orlickém deníku nebylo mnoho.  

Následovat bude závěr, zdroje a přílohy. Do příloh vložím přepis rozhovoru 

a grafické prvky a fotografie vybraných novinových stran, které pomohou ilustrovat vývoj 

daného subjektu. 

Co se zdrojů týče, budu využívat zdroje primární i sekundární. Snažil jsem se, aby 

seznam literatury byl v rámci možností aktuální. Jedná se především o publikace, které 

pomohou přiblížit dobový kontext, případně vymezit dané termíny a téma samotné. Jak už 

jsem zmínil výše, k danému tématu je pouze omezené množství relevantní odborné 

literatury. 

Pro popsání kontextu porevoluční transformace médií mi byla oporou hlavně kniha 

Český lokální a regionální tisk mezi lety 1989 a 2009 od Lenky Waschkové Císařové. Ta se 

jako jedna z mála v posledních letech věnuje v České republice lokálním a regionálním 

médiím. Informace jsem porovnával a doplňoval dalšími publikacemi. Například knihou 

Vlastnictví periodického tisku v České republice v letech 1989-2006 od Josefa Bendy, ale 

také knihou Konec českého tisku od historika Bořivoje Čelovského. V publikaci 

Čelovského jsem se setkal s emotivním vyjadřováním, které nemusí být vždy objektivní. 

Dodatečné informace jsem hledal i v jiných publikacích, které jsem náležitě uvedl 

v seznamu literatury.  

V metodice vycházím zejména z publikace Kvalitativní výzkum, kterou napsal 

Jan Hendl.  Tu doplním knihami Metody výzkumu medií od autorů Tomáše Trampoty 

a Martiny Vojtěchovské, Výzkum médií: nejužívanější metody a techniky od Renaty 

Sedlákové, Orální historie: metodické a „technické“ postupy od Miroslava Vaňka 

a kolektivu a Jak číst a psát odborný text ve společenských vědách: několik zásad pro 

začátečníky od Jadwigy Šanderové a Aleny Miltové.  
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1. Metodika 

 V této části se budu věnovat metodologii, podle které budu postupovat ve své 

bakalářské práci. Vysvětlím, proč jsem zvolil kvalitativní historický výzkum, jaké má 

výhody a nevýhody. Také zmíním, jaké konkrétní metody při vypracování použiji.  

 Při popisu zvolené metodologie budu postupovat od obecného k určitému. Jako 

první přiblížím samotný kvalitativní výzkum, posléze se zaměřím na jeho poddruh, 

historický výzkum, ze kterého jsem pro svou práci vyčlenil ještě výzkum historického 

procesu. V další části popíši jednotlivé metody, které v bakalářské práci využiji. Jednat se 

bude o polostrukturované rozhovory, práci s dokumenty a fyzickými daty, kompilační 

metodu. Později uvedu, proč jsem vybral zmíněné metody a jejich výběr zdůvodním. 

V metodologické části jsem vycházel z několika knih, ale hlavní oporou mi byla publikace 

od Jana Hendla – Kvalitativní výzkum: Základní metody a aplikace, která je dostatečně 

obsáhla. Přesto jsem pro doplnění použil i jiné publikace. Konkrétně to jsou tyto: Metody 

výzkumu médii od Tomáše Trampoty a Martiny Vojtěchovské, Výzkum médií: 

Nejužívanější metody a techniky od Renaty Sedlákové a Orální historie: metodické 

a „technické“ postupy od Miroslava Vaňka a kolektivu. 

 

1.1. Kvalitativní výzkum 

 Kvalitativní empirický výzkum je těžko definovatelný, protože se často modifikuje. 

Neexistuje jeden univerzální návod, podle kterého by se dal vytvořit jakýkoliv výzkum. 

Existuje několik druhů, které se dají upravovat nebo spojovat, abychom pokryli celé téma.  

Přesto jsou určité zavedené postupy, které se užívají. Základem je vymyslet si téma 

a definovat si základní výzkumné otázky, které se však v průběhu práce mohou měnit. 

Z tohoto důvodu se kvalitativní výzkum označuje také jako emergentní nebo pružný. 

V průběhu výzkumu může dojít i k zásadnějším změnám. Může dojít ke změně hypotéz, 

teorie, nebo se může upravit celé směřování výzkumu (Hendl, 2005, s. 49-50). 

 Z těchto důvodů je výzkumník často přirovnáván k detektivovi, který se postupně 

snaží odkrýt tajemství. „Výzkumník vyhledává a analyzuje jakékoliv informace, které 

přispívají k osvětlení výzkumných otázek, provádí deduktivní a induktivní závěry. 

Seznamuje se s novými lidmi a pracuje přímo v terénu, kde se něco 

děje.“ (Hendl, 2005, s. 50) 
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 Pomocí kvalitativního výzkumu a jeho metod by měl výzkumník dosáhnout 

uceleného vhledu do dané problematiky a současně poznat kontext sledovaného subjektu 

(Hendl, 2005, s. 51-52). Výzkumníkovi se nabízí hned několik metod, pomocí kterých toho 

může dosáhnout. Na rozdíl od kvantitativního výzkumu využívá kvalitativní výzkum 

metody, které nejsou standardizované (Trampota a Vojtěchovská, 2010, s. 18).  

 Z toho plynou výhody, ale i nevýhody, které kvalitativní výzkum má. Značným 

kladem je, že výzkumník má volnější ruku. V případě, že se vyskytnou nějaké zajímavé 

okolnosti, může se na ně více zaměřit a sledovat je do větší hloubky. Sběr dat navíc 

nevyžaduje úplné znalosti výzkumníka ve zkoumané oblasti, což se může hodit v případě, 

kdy dané téma ještě není dostatečně prozkoumané (Trampota a Vojtěchovská, 2010, s. 18). 

„Výzkumný proces je vždy kompromisem a vyvažováním nedostatků a výhod. Výhodou 

kvalitativního přístupu je získání hloubkového popisu případů. Nezůstáváme na jejich 

povrchu, provádíme podrobnou komparaci případů. Sledujeme jejich vývoj a zkoumáme 

příslušné procesy. Citlivě zohledňujeme působení kontextu, lokální situaci a podmínky. 

Kvalitativní výzkum poskytuje podrobné informace, proč se daný fenomén objevil. Velkým 

přínosem kvalitativní metodologie jsou přístupy, pomocí nichž navrhujeme teorii nějakého 

sledovaného fenoménu.“ (Hendl, 2005, s. 53) 

 Mezi hlavní nedostatky kvalitativního výzkumu se řadí jeho vysoká míra 

subjektivity. Další problém se váže k reliabilitě výzkumu, protože je pružný a téměř 

nestrukturovaný, je těžké ho zopakovat. S tím souvisí, že vypsání všech jednotlivých 

kroků, by zabralo nepřiměřené množství místa. Často je navíc vytýkáno, že je málo 

transparentní (Hendl, 2005, s. 53).  

 

1.1.1. Historický výzkum 

 Historický výzkum je poddruh kvalitativního výzkumu, který se odlišuje tím, že 

nezkoumá současnost, ale zabývá se minulostí. Je důležité, aby výzkumník měl určité 

znalosti ve zkoumaném tématu, protože musí projevit určitou historickou citlivost.  Přínos 

historického výzkumu spočívá také v tom, že se neizoluje pouze na přítomnost, takže může 

lépe chápat lidské chování (Hendl, 2005, s. 134). Pro svou práci jsem si vybral historický 

výzkum hlavně z toho důvodu, že jako jeden z mála výzkumů se zabývá minulostí. Také 

soubor metod získávání informací mi přišel jako vhodný pro záměr mého výzkumu. 
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 Historický výzkum se dále člení na čtyři obecné modifikace podle délky 

zkoumaného období, podle okolností, a jestli se jedná, nebo nejedná o komparativní práci. 

Pro mou bakalářskou práci jsem zvolil výzkum historického procesu. Jedná se 

o nekomparativní výzkum, který se zabývá procesem v delším časovým 

úseku2 (Hendl, 2005, s. 136). Můj výzkum se bude zabývat vývojem denního regionálního 

tisku na Orlickoústecku, ale ve skutečnosti se bude jednat o vývoj jednoho média v delším 

časovém období, které měnilo pouze svůj název a tvář, ale kontinuálně na sebe navazovalo. 

Z toho důvodu jsem zvolil výše zmíněný výzkum historického procesu. 

 Hendl uvádí, že se v historickém výzkumu nejedná pouze o shromažďování 

a zaznamenávání údajů, ale důležitou složkou je jejich interpretace. Záměrem je co 

nejkomplexněji přiblížit zkoumanou historickou událost, nebo proces, který může mít vliv 

i na současnost (Hendl, 2005, s. 135). Jako zdroje pro následnou interpretaci slouží 

historickému výzkumu především: 

 „dokumenty jsou napsané nebo tištěné materiály, zhotovené v minulosti; 

 numerické záznamy obsahující statistická data v tištěné podobě; 

 orální výpovědi zahrnují výpovědi svědků 

 předměty jsou objekty, jejichž fyzické nebo vizuální charakteristiky mohou přinést 

informaci o minulosti“ (Hendl, 2005, s. 137) 

Dokumenty podléhají ještě dalšímu dělení na dokumenty primární a sekundární. Mezi 

primární řadíme takové, kterých se autor buď přímo účastnil, nebo k ním měl velmi blízko. 

Jedná se například o kroniky, deníky, přepisy orální historie atd. Sekundární dokumenty 

jsou takové, které vznikly díky primárním dokumentům (Hendl, 2005, s. 137). Ve své práci 

se snažím využít komplexní zdroje, proto použiji všechny zdroje kromě předmětů. Ty 

neshledávám pro svou práci relevantními.  

 V historickém výzkumu mohou nastat určité problémy. Největší komplikace 

očekávám v dostupnosti některých informací. Novější události a trendy ještě nemusí být 

plně zaznamenané a zároveň získat některé primární zdroje z minulosti může být také 

problém. V mém případě se obávám dostupnosti informací o nákladu. Práci s 

                                                           
2 Ostatní typy historického výzkumu podle Hendla jsou: Výzkum historické události, komparativní výzkum 

krátkého časového období, komparativní historický výzkum více časových období (Hendl, 2005, s. 136). 
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dohledáváním starších čísel mám naopak ulehčenou, protože Orlický deník vede svůj 

vlastní archiv, který sahá dostatečně daleko do minulosti. 

 Neméně důležitá je následná práce se zdroji a informacemi z nich získanými. 

Základní dva procesy, kterými by měly informace projít, jsou kontextualizace a syntéza. 

Pomocí kontextualizace je možné zařadit jednotlivé události do kontextu časového nebo 

místního a umožňuje zpracovat materiály jako vyprávění. Syntéza řeší výběr, organizaci 

dokumentů i jejich analýzu, tak aby se vytvořila souvislost. Kontinuity se dosáhne tím, že 

se vhodné informace dále třídí a kategorizují do témat a konceptů, které se mohou také 

spojovat (Hendl, 2005, s. 138).  

 Hendl vyjmenovává i další důležité věci, na které je nutné si dát pozor. „Při 

přípravě vyprávění o historických událostech se musí výzkumník vyvarovat 

metodologického problému zaměňování korelace za příčinu, špatné interpretace pojmů, 

slov a frází.“ (2005, s. 138) Zároveň je důležité, aby byl výzkumník velice opatrný 

a citlivý při zobecňování svých výsledků (Hendl, 2005, s. 138).  

 

1.2. Použité metody 

 Jak už jsem předeslal v úvodu kapitoly, pro vypracování bakalářské práce využiji tři 

různé výzkumné metody, které by měly dostatečně pokrýt celou šíři mnou vybraného 

tématu. Jedná se o polostrukturované rozhovory, práci s dokumenty a fyzickými daty 

a kompilační metodu. Protože každá metoda má svá specifika, tak je musím vhodně 

zkombinovat, aby se co nejlépe doplňovaly. V následujících podkapitolách postupně popíši 

jednotlivé metody a uvedu jejich využití ve své práci. 

 V kontextové a metodologické části budu pracovat převážně s kompilační metodou, 

protože budu pracovat převážně s informacemi, které už někdo zpracovával, a nejsou 

hlavním cílem mé bakalářské práce. V kontextové části informace pouze smysluplně 

poskládám do uceleného celku, který bude tvořit background k praktické části. 

 V praktické části zkombinuji všechny tři metody, ale primárně budu vycházet ze 

strukturovaných rozhovorů a z práce s dokumenty a fyzickými daty. Rozhovory mi zajistí 

dostatečné množství informací k vypracování určité kostry praktické části, které doplním 

o informace získané ostatními metodami. 
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1.2.1. Kompilační metoda 

 Názory na kompilační metodu se různí. Už jen její název vyvolává emoce. „Slovo 

kompilace vychází z latinského slovesa compilare, které znamená vykořistit nebo vykrást. 

Je tvořena předponou com (dohromady) a původním slovesem pilare – oloupit, vykrást. 

Doslova tedy compilare znamená nakrást si (nahromadit bohatství 

loupežemi.“ (Šanderová, 2006, s. 67) Kompilační metoda má však několik definic. Najdou 

se autoři, kteří ji odsuzují, jiní jsou neutrální, ale jsou i tací, kteří ji považují za stejně 

legitimní metodu jako všechny ostatní metody. Záleží především na vymezení kompilace, 

které je značně široké (Šanderová a Miltová, 2006, s. 67-68). 

 Ve své práci vycházím z vymezení Jadwigy Šanderové. V kvalitně provedené 

kompilaci nesmí jít jen o bezmyšlenkovité kombinování různých textů, ale musí se projevit 

tvůrčí činnost. Hlavním aspektem kvalitní kompilace je syntéza názorů na určitý problém. 

Výsledná práce může mít podobu stručného výzkumu ve vymezené oblasti, nebo může 

sloužit jako opora pro další zkoumání. Správná kompilace se neobejde bez správného 

zdrojování. V opačném případě nebude možné dohledat původce jednotlivých myšlenek 

a práce může být považována za plagiát (Šanderová a Miltová, 2006, s. 68-69). 

 

1.2.2. Polostrukturované rozhovory 

 Existují rozhovory plně strukturované, které mohou mít formu dotazníku. Ten může 

dotazovaný vyplnit sám. Existují i jiné varianty, ale každá má své výhody a nevýhody. 

Protipólem je rozhovor volný, kde výzkumník nemá připravenou ani osnovu a spoléhá se 

hlavně na schopnost narátora3 a bezprostřední reagování na vyprávění. Třetím typem je 

rozhovor polostrukturovaný, který kombinuje předešlé typy4 (Hendl, 2005, s. 164).  

 Pro mou práci jsem zvolil rozhovor polostrukturovaný. Jedná se o rozhovor, 

u kterého si výzkumník definuje účel, vymezí základní osnovu a okruhy, ale jinak je velice 

pružný (Hendl, 2005, s. 164). Takto uvádí hlavní výhody Renata Sedláková. 

„Polostrukturovaný rozhovor bývá považován za optimální způsob získávání dat, neboť 

kombinuje výhody standardizované i nestandardizované formy dotazování a snaží se 

                                                           
3 Někteří autoři používají v kvalitativním rozhovoru spíše pojmy informant, nebo komunikační partner 

a někdy dokonce mluví o spoluautorech (Sedláková, 2014, s. 207). 

4 Nejedná se o celkový počet druhů rozhovorů. Hendl dále uvádí například rozhovor klinický, 

brainstorming, psychologický atd. (2005, s. 166). 



9 

 

minimalizovat jejich omezení. Patří proto k nejčastěji využívaným technikám kvalitativního 

přístupu.“ (Sedláková, 2014, s. 211)   Polostrukturovaný rozhovor se někdy také nazývá 

rozhovorem s návodem, protože ho předchází poměrně podrobná příprava. Při rozhovoru 

výzkumník vychází z částečně připravené struktury, ale na základě aktuálního uvážení 

může do rozhovoru vstupovat a získávat doplňující informace. Připravené otázky jsou 

označované jako primární. Otázky, které jsou vymyšlené v průběhu rozhovoru za účelem 

doplnění informace nebo podnícení informanta, jsou nazývány jako sekundární či 

sondážní. Nedílnou součástí vedení rozhovoru je i mimika a gestika tazatele. Tím 

výzkumník dává na jeho svůj zájem a vyzývá informanta k pokračování. Typickým 

příkladem může být přikyvování hlavou (Sedláková, 2014, s. 211).  

 Aby byl samotný rozhovor úspěšný, musí ho předcházet příprava. V první řadě je 

potřeba si rozmyslet, s kým rozhovor vést. V další fázi přípravy je nutné se seznámit 

s tématem rozhovoru a jeho kontextem. Teprve potom může výzkumník začít připravovat 

osnovu a otázky (Vaněk et al., 2003, s. 21). Je důležité promyslet si okruhy otázek, jejich 

počet a pořadí.5 Na úvod je vhodné získat souhlas o záznamu a následně položit několik 

lehčích otázek, které prolomí případnou psychickou bariéru. Naopak na konci rozhovoru je 

možné být otevřenější a nabídnout dotazovanému dodatečný 

kontakt (Hendl, 2005, s. 166-167).  

 Kromě samotných rozhovorů je u kvalitativního dotazování důležitá také jejich 

následná analýza a interpretace. Získané informace jsou totiž jen pouhý polotovar, 

s kterým je potřeba dále pracovat. Pokud by k tomu nedošlo, stal by se ze souboru 

informací pouhý archivní materiál. Aby mohl být rozhovor úspěšný, musí výzkumník 

vědět ještě před začátkem rozhovorů, jaký druh informací chce získat a čím pro něho 

budou tyto informace přínosné (Vaněk et al., 2003, s. 37). 

 Pro polostrukturované rozhovory jsem se rozhodl, protože nabízí ideální 

kompromis mezi rozhovory strukturovanými a volnými. Velkou roli hrál fakt, že mi 

respondenti přislíbili rozhovor tváří v tvář. V případě, že bych musel získávat informace 

zprostředkovaně, volil bych rozhovor strukturovaný.  

První rozhovor jsem chtěl vést s bývalým šéfredaktorem Karlem Pokorným, který 

vedl Orlický deník a jeho předchůdce téměř po celou dobu zkoumaného období. Druhý 

rozhovor jsem si naplánoval se současnou šéfredaktorkou Šárkou Mikuleckou, která 

                                                           
5 Sedláková (2014, s. 217-218) dodává, že je důležité, aby rozhovor nebyl příliš dlouhý. Je důležité si 

předem rozvrhnout scénář rozhovoru a snažit se ho dodržet. I když může být rozhovor pro obě strany 

příjemný, neměl by trvat delší dobu, než bylo určeno.  
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pracuje v redakci Orlického deníku už více než deset let. Rozhodl jsem se pro tyto dva 

respondenty, protože jsou v Orlickém deníku dlouhou dobu a mohou mi poskytnout 

dostatečnou sumu relevantních informací. Vést rozhovor s více redaktory, by bylo pro mou 

bakalářskou práci nadbytečné. 

 Původně jsem měl v úmyslu vést rozhovor s každým zvlášť, aby mi každý poskytl 

svůj vlastní náhled na danou problematiku a nebyl ovlivněn přítomností toho druhého. Od 

této metody jsem nakonec ustoupil. Hlavním důvodem bylo, že se oba informanté shodli, 

že by bylo lepší vést společný rozhovor, aby se mohli doplňovat a rozpomínat se na 

jednotlivé události. V případě, že bych vedl rozhovor jednotlivě, informanté by museli 

některé informace dohledávat. A to by bylo pro ně z důvodu vysokého pracovního 

a časového vytížení velice problematické. 

 Z toho důvodu jsem musel přizpůsobit metodu vzniklé situaci. Ke strukturovanému 

rozhovoru jsem musel přidat některé prvky skupinového interview. V první řadě se bude 

jednat o rozhovor, ve kterém budou dva informanté.6 Tím ztratím některé z výše 

zmíněných výhod, ale otevřou se i nové možnosti. „Během krátké doby se získá kvalitní 

informace od skupiny lidí, a ne pouze od jedné osoby. V tomto typu sběru informací se 

bezprostředně hodnotí kvalita informace, protože lidé vzájemně kontrolují své výpovědi 

a dochází k vyrovnávání stanovisek. Skupinová dynamika přispívá k zaměření na 

nejdůležitější témata. Zároveň lze jednoduše zjistit, kdy nastává ve skupině souhlas nebo 

nesouhlas s určitým typem tvrzení.“ (Hendl, 2005, s. 184) Na druhou stranu si jsem vědom, 

že všech kladných aspektů skupinového interview nemusím dosáhnout, protože budu 

hovořit pouze se dvěma informanty. Mohou se dostavit i určité problémy. Jedním z nich je 

řízení rozhovoru, protože někteří jedinci se vyjadřují více a někteří méně. V takovém 

případě je nutné rozhovor správně moderovat (Hendl, 2005, s. 184). 

 Při přepisu rozhovoru do psané podoby budu dělat pouze drobné úpravy, které 

nesníží autentičnost. Odstraním pouze hezitaci, opakující se slova a v krajním případě 

upravím slovosled, aby byl text srozumitelnější. Nespisovná slova a slang ponechám beze 

změny, protože i tento prvek může být nositelem významu.  

 

                                                           
6 Hendl (2005, s. 183) definuje skupinové interview jako kvalitativní rozhovor s šesti až osmi lidmi. 
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1.2.3. Práce s dokumenty a fyzickými daty 

 „Dokumenty mohou tvořit jediný datový podklad studie nebo doplňují data získaná 

pozorováním a rozhovory.“ (Hendl, 2005, s. 204) V mé práci budou dokumenty a fyzická 

data plnit zejména druhou možnost, tedy že budou doplňovat data, která získám pomocí 

rozhovorů. Jednat se bude především o archivní vydání zkoumaného periodika, ale také 

o informace ohledně nákladu. 

 Práce s dokumenty má několik předností. Jedná se hlavně o velkou rozmanitost 

dokumentů, ale také se v nich dá nalézt spousta přesných informací, které mohou být jinak 

těžko dohledatelné a verifikovatelné. Na rozdíl od ostatních vědeckých metod, je u těchto 

dat menší pravděpodobnost, že by došlo ke zkreslení ze strany výzkumníka. Subjektivní 

může být u této metody pouze výběr jednotlivých zdrojů, ale samotné nasbírané informace 

jsou objektivní (Hendl, 2005, s. 132).  

 Výzkumník musí odlišit významnost jednotlivých dokumentů, aby mohl vyloučit ty 

nepodstatné a zaměřit se pouze na důležité, které pomohou při zpracování problematiky 

výzkumu. Relevanci dokumentů vymezuje Hendl podle šesti kritérií – podle jejich typu, 

vnějších a vnitřních znaků. Intencionality, blízkosti a původu (2005, s. 132-132). 

 Dokumenty je možné vymezit do dvou kategorii podle vztahu k události, ke které 

se vztahují. Kategorie současných dokumentů je definována jako dokumenty, které vznikly 

v době dané události. Naopak retrospektivní dokumenty jsou, takové, které vznikly až po 

události, o které informují (Hendl, 2005, s. 204). 

 Pomocí analýzy dokumentů se obvykle doplňují a ověřují poznatky, které byly 

získány jinou cestou (Hendl, 2005, s. 133). „Při analýze dokumentů se obvykle postupuje 

podobně jako při analýze rozhovorů nebo záznamů pozorování. Například se navrhne 

kategorizační systém a postupně se vyhledávají výskyty představitelů (instancí) dané 

kategorie. V průběhu vyhodnocení dokumentů lze použít i některé z kvantitativních metod 

obsahové analýzy, kdy se zaměřujeme na statistickou analýzu získaných četností výskytů 

jednotlivých obsahových prvků. Nebo postupujeme více holisticky, přičemž zkoumání 

dokumentů nám pomáhá rekonstruovat nějaké události.“ (Hendl, 2005, s. 133)  

 

1.3. Zkoumané období 

 Po delší úvaze jsem zvolil období mezi lety 1989 až 2014. Je to dlouhé období, ale 

zastávám názor, že pro mou práci je důležité zaznamenat celý časová úsek od revoluce až 
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téměř po současnost, kterou jsem určil přelomem roku 2014 a 2015. Myslím si, že procesy, 

které se v průběhu těchto let děly, na sebe navazují. Z toho důvodu je správné zaznamenat 

celé období. V prvních porevolučních letech docházelo k mnoha změnám, které nutně 

ovlivnily periodický tisk i v Orlickoústeckém okrese. V průběhu let se měnily zejména 

technologie a s nimi trendy regionální žurnalistiky, které pokračují dál až do současnosti.  

 Přesto je dobu od revoluce až po 3. 9. 1994 nutné brát spíše jako kontext, protože 

v této době jsem nezaznamenal žádné působení denního tisku, kterým se v bakalářské práci 

zabývám. Tato léta přiblížím působením týdeníku Listy Podorlicka, který se 3. 9. 1994 

transformoval do podoby deníku Orlické noviny, který se později změnil na Orlický deník. 

 Čtvrtstoletí je dostatečně dlouhá doba, abych zaznamenal nejvýraznější změny, 

které se týkaly redakce, změny vlastnických struktur, vývoje nových technologií, ale 

i jiných trendů, které jsou často spolu spojené. Jedná se například o grafické úpravy novin, 

velikost nákladu atd. 

 

1.4. Výzkumné otázky 

 Základním předpokladem pro zodpovězení cíle, je stanovení si výzkumných otázek. 

Definoval jsem jednu primární otázku, která je obecnější a shrnuje více méně celou 

podstatu bakalářské práce. Poté jsem stanovil několik sekundárních otázek, které jsem 

vymezil konkrétněji. Sekundární otázky se zaměřují na dílčí problémy výzkumu. Pomocí 

těchto otázek bych měl být schopný zodpovědět otázku primární.   

 

1.4.1. Primární výzkumná otázka 

 Proces, který mám v plánu pomocí primární výzkumné otázky popsat, jsem 

částečně vložil už do názvu své bakalářské práce. Primární výzkumnou otázku jsem 

formuloval takto: Jak probíhal vývoj regionálního denního tisku v okrese Ústí nad Orlicí 

mezi lety 1989-2014? Odpověď na tuto otázku budu schopen zodpovědět pomocí 

sekundárních výzkumných otázek, které jsou konkrétnější a zaměřují se na jednotlivé 

aspekty vývoje.  
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1.4.2. Sekundární výzkumné otázky 

 Sekundární výzkumné otázky jsem vymezil více konkrétně. Zabývají se 

jednotlivými částmi tématu a doplňují se tak, aby bylo možné zodpovědět otázku primární. 

1) Jak vliv nových technologií proměnil redakční praxi?  

2) Jak se měnily trendy regionálního denního tisku? 

3) Jak se měnily rutiny? 

4) Jak se měnila podoba novin? 

5) Jak se měnil náklad novin? 

6) Jak se měnilo vlastnictví novin? 

7) Jak se změnila struktura redakce? 

 

1.5. Cíl výzkumu 

 Cílem práce je, co nejkomplexněji zaznamenat vývoj regionálního denního tisku na 

Orlickoústecku po roce 1989. Budu klást důraz na to, aby jednotlivé části práce vytvořily 

kompaktní celek, který by mohl být v budoucnu použitý pro další výzkumy. Zároveň jsem 

se snažil práci vymezit tak, aby doplňovala některé práce, které se zaměřují na vývoj 

regionálního tisku v jiných částech České republiky. 

 Cíle bych chtěl dosáhnout za pomoci kvalitativního historického výzkumu a metod, 

které jsem zmínil a popsal v textu výše. V práci plánuji popsat komplexní vývoj 

regionálního denního tisku na Orlickoústecku po roce 1989. Z toho plynou jistá omezení, 

abych výrazně nepřesáhl rozsah bakalářské práce. Jednotlivé aspekty vývoje nebudu 

popisovat příliš do hloubky, ale budu se co nejvíce snažit je zasadit do kontextu ostatních 

vývojových trendů. Tento způsob umožňuje lepší orientaci v tématu, protože nabízí více 

úhlů pohledu, které je možné zkombinovat do ucelené práce. 

 Vzhledem k vybranému druhu výzkumu a zvoleným metodám, je pravděpodobné, 

že některé části mohou být do jisté míry subjektivní. Jedná se především o některé 

informace získané z rozhovorů. Naopak objektivní budou statistické údaje nákladu 

a informace, které získám z archivních vydání novin, případně jiných dokumentů. 
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 V průběhu výzkumu se mohou objevit některé problémy. Obtíže očekávám při 

dohledávání nákladů z minulých let, které nemusí být dostupné.  
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2. Kontext vývoje porevolučního tisku v ČR 

2.1. Vymezení termínu regionální tisk 

 Samotné vymezení termínu regionálního tisku je velmi problematické. 

Andrej Tušer (2007, s. 23) vychází ze schématu, ve kterém vymezuje subsystém médií na 

základě geografického vymezení území7, na jakém dané periodikum vychází. Podle tohoto 

vymezení jsou tedy lokálními médii taková, která vychází v obci nebo ve městě. Naopak 

regionální vychází na úrovni okresu, kraje a oblasti. Mezi lokální periodika patří 

i tiskoviny, které vydávají jednotlivé podniky a organizace. Příkladem mohou být 

periodika, která vydává radnice, církev, nebo kulturní centra (Tušer, 2007, s. 24). 

 Samotné rozdělení na lokální a regionální tisk je v České republice poměrně složité. 

„V české tradici žurnalistiky tyto dva pojmy splývají pouze v pojem regionální tisk; někteří 

lokální a regionální novináři považují toto vymezení za 

umělé.“ (Waschková Císařová, 2013, s. 16) Proti dělení na regionální a lokální tisk hovoří 

i fakt, že lokální tisk může působit i v blízkém okolí a tím už zasahuje do vymezení 

subsystému regionálního tisku. Tím se jednotlivé kategorie prolínají, takže je nelze striktně 

rozdělit (Waschková Císařová, 2013, s. 19).  

 Diferencování tisku je ztížené faktem, že v prostředí České republiky docházelo 

k častým zásahům do územněsprávního rozdělení (okresy, kraje…). Kvůli nejednotnému 

územněsprávnímu rozdělení někteří autoři nabízí jiné varianty členění, které kromě 

geografického působení zohledňují i vlivy sociální, kulturní 

atd. (Waschková Císařová, 2013, s. 19-21). 

 Vzhledem k tomu, že cílem bakalářské práce není typologizace regionálních novin, 

zmiňovat zde další složitější členění novin, je nadbytečné. Pro mé účely stačí zařazení 

Orlického deníku mezi regionální tisk, v jehož subsystému patří mezi okresní tisk. 

 

2.2. Kontext nejvýraznějších činitelů transformace tisku 

Sametová revoluce s sebou přinesla celou řadu změn. Výrazně ovlivnila i vývoj 

žurnalistiky, která do té doby byla silně ovlivňována stranickými orgány. V té době 

                                                           
7  Na základě teritoriálního působení vymezuje tisk Miloslav Hájek (1979, s. 31). Tituly dělí na celostátní 

(Rudé právo), republikové (Mladá fronta), krajské (Pochodeň), okresní (Nové Svitavsko), podnikové 

(Hornický kahan), místní (Kulturní zpravodaj města Kladna). 
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docházelo k velkým změnám v redakcích. Starší zkompromitovaní redaktoři odcházeli, 

protože je pronásledovala komunistická minulost, takže do pozic redaktorů se často 

dostávali lidé nízkého věku, kteří neměli profesní zkušenosti. Z tohoto důvodu docházelo 

k prolínání zpravodajství a publicistiky, ale také jednotlivých žánrů. Uvolnění tisku mělo 

i jiné důsledky. Někteří žurnalisté se v rané polistopadové době nechali unést náhlou 

svobodou slova. A často bez ověření zdrojů ve svých článcích publikovali postoje, které se 

týkaly například protiruské a romské problematiky, nebo byly značně 

naivní (Verner, 2010, s. 31). Další neblahé vlivy rychlé výměny redaktorů za mladší, kteří 

byli často bez profesních zkušeností a odborného vzdělání, zmiňuje i 

Petr Žantovský (2013, s. 52-53), když hovoří o tom, že pouze odhodlání a zvídavost 

nemusí stačit pro kvalitní práci žurnalisty. Tento proces hromadné personální výměny vedl 

k nižší úrovni stylistické, jazykové, ale i intelektuální připravenosti. Žantovský v této 

změně spatřuje jeden z důvodů, proč česká žurnalistika má spíše sestupnou tendenci a 

často se přiklání k fenoménům, jako jsou zjednodušování, vulgarizace a infotainment. 

Celospolečenské, ale hlavně ekonomické změny zasáhly veškerý tisk. Nejvýrazněji 

se změny dotkly tisku regionálního. Hlavním důvodem bylo nestabilní prostředí. Oproti 

tisku celostátnímu měly regionální tituly menší náklady. Z toho plynulo i méně stabilní 

finanční zajištění, které bylo umocněné tím, že stát už regionální tisk nedotoval jako za 

komunismu. Dalším faktorem bylo, že na náklad působily různé tendence. Na jednu stranu 

byl po revoluci větší zájem o informace, takže náklad se zvyšoval. Na druhou stranu 

noviny už nebyly dotované státem, takže se musela zvýšit jejich cena. Na to čtenáři 

reagovali tím, že už si běžně nekupovali celostátní noviny zároveň s novinami 

regionálními, ale vybrali si pouze jeden produkt (Waschková Císařová, 2013, s. 85-86). 

 

2.2.1. (De)regulace 

Aby byla transformace médií možná, muselo dojít k uvolnění zákonů, které 

regulovaly tisk v době komunismu. Benda uvádí zásadní legislativní změnu, která 

umožnila celou řadu následujících změn. Mimo jiné i postupný přechod k tržní ekonomice. 

„Již 29. listopadu 1989 přijalo federální shromáždění (FS) ústavní zákon, který 

z československé ústavy vypustil článek 4 o vedoucí úloze Komunistické strany 

Československa (KSČ) ve společnosti i ve státě. Tento ústavní zákon nabyl účinnosti o den 
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později. I na základě této změny ústavy přestala média podléhat kontrole Ústředního 

výboru (ÚV) a dalších orgánů KSČ a Národní fronty.“ (Benda, 2007, s. 27) 

Waschková Císařová (2013, s. 87-89) hovoří o těchto legislativních změnách jako 

o makro-činiteli (de)regulace. Poukazuje na to, že se jedná vlastně o dva protichůdné 

procesy, které formovaly českou mediální krajinu. Na jedné straně docházelo 

k odstraňování omezení, ale následovalo postupné vytváření nových liberálnějších 

regulací, které měly v prvních letech nejčastěji podobu novelizovaných zákonů. Kompletně 

nový tiskový zákon schválili politici až v roce 2000. Je nutné zdůraznit, že ačkoliv se 

vývoj médií a legislativy ovlivňovaly navzájem, tak změny v médiích často předbíhaly 

novelizace norem. 

 Přes veškeré legislativní změny se zákonem nereguluje koncentrace vlastnictví ani 

případný vstup zahraničních vlastníků na český (do konce roku 1992 československý) 

trh (Waschková Císařová, 2013, s. 91).  Přestože jsou na tuto problematiku různé názory, 

Benda hovoří o tom, že Úřad pro ochranu hospodářské soutěže (ÚOHS) v roce 2004 

rozhodl, že zatím nedochází ke koncentraci vlastnictví, takže není potřeba zasahovat. 

Problém může být v tom, že ÚOHS hodnotil relevantní trh periodického tisku jako celek. 

Za těchto okolností, kdy se hodnotí společně denní tisk, týdenní tisk, časopisy, regionální 

tisk atd., je v České republice pluralita periodického tisku i jejich vlastníků. Zásadní ovšem 

je, že v jednotlivých segmentech se pluralita vytrácí. Jako příklad uvádí vydavatelství 

VLTAVA-LABE-PRESS, a. s., které ovládá na poli regionálního a místního denního tisku 

až 90% (Benda, 2007, s. 57-58). 

 Hodnocení ÚOHS však nebylo vždycky stejné. V roce 1993 musely společnosti 

Vltava, spol. s. r. o., a PNPress, a. s. řešit první spor s ÚOHS. Zmíněné firmy nakoupily 

několik týdeníků, aniž by nahlásily fúzi. Podobné smlouvy musely být schválené 

Ministerstvem pro hospodářskou soutěž, které by rozhodlo, jestli transakce neomezuje 

soutěž relevantního trhu. V tomto případě ÚOHS určilo jako relevantní trh okres. Tím 

jednotlivé tituly dosahovaly podílu v posuzovaných případech od 62 % do 100 %, takže 

porušily tehdejší zákonný limit podílu pro relevantní trh, který byl stanoven na 30 % 

celkového obratu. Ministerstvo pro hospodářskou soutěž rozhodlo, že smlouvy z let 1991 

a 1992, kdy tyto transakce proběhly, jsou neplatné a musí dojít k vrácení všech závazků na 

základě smlouvy a to nejpozději dva měsíce ode dne, kdy rozhodnutí nabyde právní moc.  

K tomuto problému se vyjádřili respondenti hloubkových rozhovorů, které 

prováděla Waschková Císařová. Ti uvádí, že vydavatelé reagovali na probíhající šetření 
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tím, že týdeníky měnili na deníky a zároveň měnili jejich názvy, aby nebylo co vracet 

původním majitelům v případě, že by došlo k rozhodnutí, které by to 

nařizovalo (Waschková Císařová, 2013, s. 98-102). K takovému rozhodnutí, ale nakonec 

nedošlo, protože účastníci se snažili problém vyřešit. „Účastníci řízení tedy začali problém 

řešit a s vyhlídkou na vrácení titulů ve všech jedenácti případech podali návrh na zahájení 

správního řízení ve věci schválení fúze, ministerstvo fúzi ve všech případech 

schválilo.“ (Waschková Císařová, 2013, s. 101)  

Ministerstvo pro hospodářskou soutěž v druhém rozhodnutí fúzi povolilo 

a zdůvodnilo své rozhodnutí tím, že sloučení bude mít hned několik výhod. Vyzdvihuje 

zejména dostatečné finanční zabezpečení okresních periodik. S ekonomickým faktorem 

souvisí i stabilní prostředí pro zlepšení celkové úrovně periodika a jeho dalšího rozvoj. 

Sloučení mělo podle rozhodnutí ministerstva přinést značné výhody, které by převážily 

případnou újmu (Waschková Císařová, 2013, s. 102). 

Po druhé se ÚOHS zabýval fúzemi a firmou Vltava-Labe-Press a.s., v roce 2001, 

kdy společnost koupila celostátní deníky Slovo, Zemské noviny a většinu regionálního 

tisku na Moravě. V tomto případě však ÚOHS už určil jako relevantní trh celý systém tisku 

v ČR. Správní řízení nakonec neproběhlo a podklady pro šetření byly skartovány. Úřad 

totiž došel k názoru, že transakce jeho povolení 

nepodléhá8  (Waschková Císařová, 2013, s. 104).  

 Ovšem o rok dřív se stal případ, kdy Ringier ČR usiloval o fúzi s Československým 

sportem. V té době ÚOHS došel k názoru, že by se dal relevantní trh rozdělit na trh 

celostátní a regionální. Nakonec z důvodu možného překrývání informací se odvolal na 

Evropskou komisi. „Podíly na relevantním trhu denního tisku pro rok 2000, tedy před 

nákupem celostátních a moravských titulů firmou Vltava-Labe-Press, a. s., stanovil Úřad 

na základě průměrného denního prodaného nákladu takto: Blesk – 19 %, Sport 4 %, VLP 

29 %, Mafra 22 %, Borgis 12 %, Lidové noviny, a. s., 5 %, další méně než 5 %. Z toho se 

dá odvozovat, že při stejné metodice posuzování podílu na trhu (kterou ÚOHS 

předpokládejme udržuje v rámci stanovení relevantního trhu jako trhu všech tištěných 

medií) musela mít firma Vltava-Labe-Press po fúzích v roce 2001 podíl na trhu, který 

povolení fúze vyžadoval, tedy nad 30 % (viz výše). Nebo je to důkaz o často se proměňující 

                                                           
8  Čelovský (2002, s. 45-47) však uvádí, že fúzí získala společnost VLP monopol v regionálním tisku 

v Čechách i na Moravě. 
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metodě, kterou Úřad posuzuje podíly vydavatelství na 

trhu.“ (Waschková Císařová, 2009, s. 104)  

 Žádné rozhodnutí nakonec neshledalo v konkrétních případech horizontální 

koncentraci majetku lokálního a regionálního tisku, které by překračovalo hranici 

stanovenou antimonopolním zákonem. „Český lokální a regionální tisk se tak 

prostřednictvím deregulace a nově nastavené regulace na začátku strukturní transformace 

emancipoval, aby byl v důsledku pozdější liberální deregulace stále více svazován 

potenciálním nebezpečím horizontální koncentrace vlastnictví.“ (Waschková Císařová, 

2009, s. 104-105) 

 

2.2.2. Privatizace 

Porevoluční vláda se snažila, o co nejrychlejší převod centralizovaného státního 

vlastnictví na soukromé subjekty. Celý proces probíhal tak rychle, že ještě nebyla 

vytvořena ani potřebná legislativa, jejíž základy vznikaly souběžně s procesem privatizace. 

Liberální přístup k privatizaci způsobil velkou vlnu emocí, které se odrážely i v literatuře9. 

Pomocí rychlé privatizace se sice někteří jedinci dostali podivnými praktikami k velkým 

ziskům, ale na druhou stranu se Česká republika v mnoha směrech velmi rychle přiblížila 

západní Evropě. Rychlé tempo privatizace v České republice bylo umocněné také 

kupónovou privatizací, díky které ekonomická transformace probíhala rychleji než 

v ostatních zemích postkomunistického bloku. 

 

2.3. Kontext porevolučních změn v celostátních periodikách 

Spontánní privatizace, která zasáhla v letech 1989-1992 celostátní deníky, 

způsobila velký rozruch. Tuto dobu Benda vymezuje jako první období10, které je 

charakteristické vstupem zahraničních vydavatelů na český trh, ale také množstvím nově 

                                                           
9  Například pojem legální krádeži tisku uvedl ve své publikaci Čelovský (2002). 

10  Benda (2007, s. 87) rozděluje vývoj celostátního denního tisku v letech 1989 až 2006 celkem do třech 

období. 1989-1992 jako období, kdy došlo k spontánní privatizaci. Roky 1993-2000 vymezuje masovým 

přechodem vlastnictví českého celostátního denního tisku do majetku zahraničních společností. Pro 

poslední období 2001-2006 je charakteristická konsolidace vlastnictví. 
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založených titulů, které z velké části nemají dlouhého trvání a opět 

zanikají (Benda, 2007, s. 87-88). 

Proces spontánní privatizace celostátních titulů byl možný pouze díky unikátní 

době, která po revoluci v Československu panovala. Lidé byli otevření změnám. Občasné 

prohřešky byly tolerovány, protože se braly jako nutné zlo, které pomůže přechodu 

k tržnímu hospodářství. Odstřihnutí závislosti jednotlivých titulů od státu pomohla také 

nedostatečná, případně liberální legislativa. Při těchto vlastnických změnách získali podíl 

ve vlastnictví většinou redaktoři. Jedná se například o Mladou frontu, Rudé právo, nebo 

Hospodářské noviny (Bednařík et al., 2011, s. 370-371). O tom, že cesty k majetku byly 

rozmanité, píše i Bořivoj Čelovský, který je ve své publikaci ke spontánní privatizaci 

kritický. Majitelé Mladé fronty v čele s Hvížďalou prodali titul francouzskému vydavateli 

Hersantovi. Za tento obchod získal každý akcionář 1,1 milionu Kčs, přesto se jednalo 

o prodej, který byl pod cenou. Opačnou strategii zvolil Zdeněk Porybný, který si Rudé 

právo ponechal do současnosti (Čelovský, 2002, s. 32-33). 

Důvod, proč se akcionáři tak ochotně vzdali svých podílů a prodali je zahraničním 

vydavatelstvím, je prostý. První porevoluční majitelé tištěných médií se k titulům dostali 

za velmi malé peníze, protože stát se snažil o rychlou privatizaci a přehlížel právní 

nedostatky, které převod na nové vlastníky doprovázel. Noví majitelé však neváhali a lehce 

nabyté majetky obratem prodali se slušným ziskem. Kdyby stát tento krok vynechal 

a média prodal zahraničním investorům sám, do státní kasy by pravděpodobně přibylo 

značné množství peněz. Údajně pouze za plzeňské Nové pravdy, českobudějovické 

Jihočeské pravdy, pražské Večerní Prahy, Rudé právo a Květy, by stát mohl inkasovat 

řádově stovky milionů korun (Waschková Císařová, 2013, s. 112). 

Proto se může najít mnoho lidí, kteří s následným prodejem titulů zahraničním 

vydavatelstvím nesouhlasí, i když na této transakci vydělali všichni zúčastnění. Ti, kteří 

své podíly prodali, uvádí, že privatizovaná média neměla dostatečné zázemí pro další 

rozvoj. Nedisponovala dostatečným kapitálem, aby mohla investovat do zlepšování 

redakčních technologii včetně redakčních systémů. Svou roli sehrál i fakt, že se rozpadla 

distribuční síť a vydavatelství musela vybudovat novou. Právě zahraniční vydavatelské 

domy, které vstoupily na český trh, měly dostatečný kapitál pro rychlý rozvoj, takže media 

zdecimovaná komunismem se rychle modernizovala a postupně se kvalitou přibližovala 

tisku západní Evropy (Bednařík et al., 2011, s. 374-375).  

V této době bohaté na změny se neměnili pouze vlastníci, ale i grafické pojetí 

novin. Rudé právo nenápadnými kroky pomalu odstřihávalo ze svého názvu přídavné 
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jméno Rudé, které už nebylo pro další rozvoj titulu žádoucí. Podobně tomu bylo i u jiných 

periodik, která se vymezovala vůči minulosti. Například Mladá fronta dnes se 

v současnosti prezentuje jako MF Dnes (Bednařík et al., 2011, s. 374-375). 

Obnovené a nově založené denní tituly ve většině případů vlivem nepříznivých 

podmínek opětovně zanikly. Mezi světlé výjimky patří například Lidové noviny, 

Hospodářské noviny a především bulvární Blesk. Jak je uvedeno v publikaci Dějiny 

českých médii, tak v začátcích Blesku měli vydavatelé značné problémy sehnat do redakce 

novináře a fotografy, kteří by byli ochotni a schopni vytvářet bulvární periodikum podobné 

švýcarskému titulu Blick. Čeští novináři preferovali spíše seriózní deníky. Bylo to spojené 

také s tím, že v České republice nikdy nebyla taková tradice bulvárních titulů jako v jiných 

zemích. Nakonec se založení Blesku ukázalo jako výborný nápad. Už brzy po založení se 

stal dominantním titulem na české scéně. Dlouhodobě se drží se svými náklady na první 

pozici mezi českými deníky. V době nejvyššího nákladu se tisklo téměř 400 tisíc 

výtisků (Bednařík et al., 2011, s. 374-375). Benda podotýká, že na českém trhu už v té 

době byl bulvární deník Expres, který ale vycházel pouze černobíle11. První barevný 

bulvární titul začala vydávat až společnost Ringier ČSFR a. s. 13. dubna 1992 pod názvem 

Blesk (Benda, 2007, s. 109). 

 

2.4. Privatizace regionálního tisku 

 Regionální tisk se nacházel po revoluci v podobném stavu jako tisk celostátní. 

Probíhala postupná privatizace, kdy noví vlastníci získali značku12 starých novin, jejich 

předplatitele a podíl na trhu bez většího peněžního vyrovnání. Tito lidé, ale nebyli schopni 

financovat všechny náklady spojené s nákupem nových technologií. Proto se postupně 

majetku zbavovali (Waschková Císařová, 2013, s. 105).  

 Výraznou roli sehrál v privatizačním procesu Vlastimil Košťál, který určil osud 

regionálních deníku Vydavatelství Rudého práva. „Zde vládl ing. Vlastimil Košťál. Jeho 

prvním krokem bylo přejmenování Vydavatelství Rudého práva na Vydavatelství Delta. 

                                                           
11  Tento stav trval několik dalších let. V roce 1995 byl Blesk ještě pořád jediným barevným deníkem. 

Víkendové přílohy stále čekaly na svou přeměnu na barevné magazíny a běžným standardem bylo, že 

deníky byly černobílé s jednou doplňkovou barvou (Šmíd, 2005, s. 24). 

12   Většina deníků neměla své názvy ani grafické zpracování opatřené ochrannou známkou, což bylo 

specifikum dané doby (Waschková Císařová, 2013, s. 107). 



22 

 

Tato akciová společnost „zprivatizovala“ obrovská aktiva Rudého práva: několik tiskáren 

a vedle Rudého práva i regionální deníky.“ (Čelovský, 2002, s. 34) V tomto bodě se cesty 

Rudého práva a regionálních deníku rozešly (Čelovský, 2002, s. 34). 

 Košťál odmítal nabídky od vyjednávačů Passauer Neue Presse (PNP), kteří mu 

nabízeli odkoupení jednotlivých deníků. Nakonec dosáhl svého a bavorští magnáti podali 

nabídku na odkoupení všech deníků. Jako bonus nabídli i vysokou pracovní pozici13 pro 

Vlastimila Košťála (Čelovský, 2002, s. 34-35). „Pasovští akvizitéři skoupili také okresní 

noviny, které kdysi vycházeli pod politickou patronací okresních výborů KSČ. Cena se 

pohybovala mezi půlmilionem a 3 miliony Kč. Pasovští si tak ve většině případů nekupovali 

noviny, nýbrž právo je umlčet, nahradit je svým vlastním regionálním tiskem a tak získat 

ničím nerušený monopol na denní tisk v regionech ČR. Tento proces byl završen 1. září 

2001. Toho dne všechny regionální deníky nabídly identický obsah a úpravu, stejně jako 

celostátní Zemské noviny, které po čase zmizely spolu se Slovem.“ (Čelovský, 2002, s. 35) 

Čelovský (2002, s. 35) také upozorňuje na to, že čtenář se z tiráže novin dozví jen 

o Vltava-Labe-Press, ale už se nedozví, že majitelem jsou Pasovští.  

 Privatizace titulů do vydavatelské skupiny Vltava, později Vltava-Labe-Press bylo 

rychlé a ve většině případů podobné. Vydavatelství VLP odkoupilo okresní deník buď 

přímo od výboru14, nebo si jej přivlastnilo skrze Vydavatelství Deltapress. To probíhalo 

obvykle podobnou cestou. Přijeli zástupci Pasovských, kteří podepsali smlouvu 

s tiskárnou, s majitelem, ale i s lidmi. Redaktorům oznámili, že se nic nemění, pouze 

budou pracovat pod novým majitelem, který jim však do jejich práce nebude zasahovat. 

Jako bonus dostali zaměstnanci peněžní dar, který byl vysvětlen jako německá tradice, 

a výhodnější smlouvu (Waschková Císařová, 2013, s. 108-109).  

   Podle podobného modelu pokračovala expanze zahraničních vydavatelů téměř 

celá devadesátá léta. Nejvýraznějším hráčem na poli regionální žurnalistiky byla skupina 

Verlagsgruppe Passau, která postupně získala většinu v subsystému regionálních médií 

a rozvinula se i na celostátní úroveň. V severních Čechách a na Moravě působila ve 

vydavatelských aktivitách francouzská Hersantova společnost Socpresse. Dalším 

investorem byla Švýcarská společnost Ringier, která spolupracovala se společností 

                                                           
13  Košťál musel po konfliktu s ministrem pro správu národního majetku a jeho privatizaci Tomášem Ježkem 

opustit pozici ve Vydavatelství Deltapress. Konflikt vzešel ze způsobu privatizace regionálních 

deníků (Benda, 2007, s. 136-137). 

14  Jednalo se například o prachatický titul Hraničář (Waschková Císařová, 2013, s. 108). 



23 

 

Moravskoslezský den, a. s., na deníku tohoto názvu a na týdeníku 

Ozvěny (Waschková Císařová, 2013, s. 115-117). 

 Odborníci zaznamenávají také dvě základní tendence, jak se chovali zahraniční 

investoři. Na začátku devadesátých let se snažily zahraniční vydavatelské domy silně 

expandovat a ostře soutěžit s ostatními subjekty. Naopak ke konci dekády došlo k rozdělení 

sfér vlivu. Každé vydavatelství se soustředilo zejména na tu část trhu, kde se už úspěšně 

prosadilo (Waschková Císařová, 2013, s. 115). 

 

2.5. Kontext porevoluční situace krajské redakce Pochodně 

 „Privatizace titulů do vydavatelské skupiny Vltava-Labe-Press začala v roce 1990 

v jižních Čechách a pokračovala do západních, východních a severních 

Čech.“ (Waschková Císařová, 2013, s. 108) V této fázi privatizace docházelo k převzetí 

královehradecké Pochodně.  

  Pochodeň se nacházela v podobném rozpoložení jako všechny ostatní regionální 

deníky v té době, proto byl vítán zájem některých zahraničních vydavatelů. V případě 

Pochodně se jednalo nejdříve o Ringier, který plánoval proměnit Pochodeň s podtitulem 

Noviny občanů východních Čech na regionální deník Region. Druhý, ale úspěšnější 

zájemce, byl vydavatelský koncern – Passauer Neue Presse, který získal většinu v nově 

založené akciové společnosti PNPress. 

 Převzetí titulu dopadlo podobně jako v západních a jižních Čechách. V tomto 

případě získali zaměstnanci Pochodně akcie PNPressu. Pracovníci pochodně podali 

výpověď, aby mohli posléze založit akciovou společnost PNPress a vydávat titul 

s pozměněným názvem na Deník Pochodeň. Po roce a čtvrt došlo ke změně názvu na 

Hradecké noviny. Přestože měli pracovníci právo zakoupit čtyři kusy akcií a vedoucí 

pracovníci osm akcií, už za tři roky byl jediným vlastníkem Pasov (Waschková Císařová, 

2013, s. 110-11). „Došlo k navýšení kapitálu a každej akcionář dostal nabídku, aby navýšil 

kapitál (…), nabízíme vám dvacetinásobek – vy jste za jednu akcii dali tisíc korun, já vám 

nabízím 20 000 korun a ti lidi to samozřejmě brali toho vrabce v hrsti. Ale našli se i tací, 

kteří neprodávali (…), ten na tom vydělal nejvíc, protože pak ty svoje čtyři akcie prodal za 

mnohonásobek.“ (Waschková Císařová, 2013, s. 111) 
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2.6. Regionální tisk na Orlickoústecku v letech 1989-1994 

 V těchto letech jsem nezaznamenal na Orlickoústecku žádný deník, ale přesto stojí 

tato doba za krátké přiblížení, protože z Listů Podorlicka se stal 3. 9. 1994 deník 

Orlické noviny.  

 K vzniku Listů Podorlicka jsem nenašel žádné bližší dokumenty, ale podle 

vyprávění Pokorného byly založené po revoluci nějakými Ružičkovými v Rychnově nad 

Kněžnou. Noviny, které v té době byly týdeníkem, expandovaly a informovaly o okresech 

Ústí nad Orlicí a Rychnov nad Kněžnou. Dne 17. 2. 1993 došlo k přesunu části redakce do 

České Třebové. Z konkrétního čísla jsem zjistil i celou tehdejší redakci (viz příloha č. 1), 

která se skládala z šéfredaktora Josefa Koníčka, Zuzany Kročákové, Ivo Cupala a Blanky 

Kocandové. 

 Ještě v roce 1992 měl týdeník v tiráži nápis soukromé regionální noviny 

(viz příloha č. 2). Listy Podorlicka převzalo vydavatelství PNPress, které vlastnilo mimo 

jiné i Hradecké noviny a další tisk ve východních Čechách. I po změně na Orlické noviny, 

které už byly deníkem lze vypátrat, že působily stále v okrese Ústí nad Orlicí, ale i 

v Rychnově nad Kněžnou. Od transformace na deník až po rok 1996 je v tiráži podtitul 

Deník občanů Ústecka a Rychnovska. 

 Ve zmiňovaném období působily v okrese Ústí nad Orlicí ještě další dva tituly. 

Prvním byla Jiskra, která ale velmi rychle po revoluci skončila. Druhým byl Orlický 

týdeník, který částečně informoval o Orlickoústecku. Postupně se transformoval a zaměřil 

se více na Rychnovsko. 

 

 

 

 

 



25 

 

3. Proměny Orlického deníku 

3.1. Změny ve vlastnictví Orlického deníku 

Orlický deník patřil už od počátku pod vydavatelství PNPress, později došlo pouze 

k formálním změnám. Verlagsgruppe Passau spojila většinu svých jednotlivých společností 

do nově vzniklé společnosti Vltava-Labe-Press, a. s., kterou pojmenovala podle tří 

největších vydavatelství, která sloučila. Tím vznikla velká společnost, která do současnosti 

zastřešuje všechny regionální tituly skupiny Verlagsgruppe Passau (Benda, 2007, s. 143) 

 Pro mou práci je důležité vědět, že po fúzích VLP došlo postupně ke dvěma 

zásadním změnám, které zasáhly také vzhled a obsah Orlického deníku. „Při všech krocích 

se snažil spojit svůj plán maximální unifikace jednotlivých deníků v zájmu co nejlevnější 

výroby a současně využít veškerý potenciál tradice jednotlivých titulů v místním 

prostředí.(…) Cílem bylo nepřijít o čtenáře a postupnými kroky přetvářet deník do podoby 

uniformního produktu.“ (Benda, 2007, s. 157)  

 V prvním období měly deníky z oblasti Čech v tiráži jasně viditelné DENÍKY 

BOHEMIA (viz příloha č. 3), později v roce 2006 došlo (viz příloha č. 6 a 7) ke sjednocení 

layoutu českých a moravských titulů. Ke sjednocení došlo díky nákupu nového redakčního 

systému RedWeb, který toto sjednocení umožnil. „Po patnácti letech se tak naplnila vize 

ředitele vydavatelství Verlagsgruppe Passau Hirtreitera z roku 1991 – vytvořit síť 

okresních deníků ve všech okresech republiky.“ (Waschková Císařová 2013, s. 173) 

 

3.2. Změny podob novin 

 Obecné změny podoby Orlického deníku lze definovat tak, že se používá stále více 

grafických prvků. Jedná se především o fotky, kterých je v novinách více, ale jsou to i stále 

častěji používané infografiky (viz přílohy č. 4 a 5), které se vyskytují hlavně na titulních 

stranách.  

 V Orlickém deníku se měnilo také využívání barev a celkové sbližování layoutu 

s ostatními deníky. To bylo dokonané 5. října 2006, kdy se Orlický deník začlenil do 

jednotné podoby deníků vydavatelství VLP. Došlo ke změně názvu z Orlických novin na 

Orlický deník a ve stejnou dobu došlo i ke sjednocení layoutu (viz přílohy č. 6 a 7). 
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 V prvních letech se v Orlických novinách nepoužívalo zvýrazňování titulků, nebo 

infoboxů barvou. Později se zvýrazňovalo, ale využívalo se více barev. Když probíhalo 

sjednocování layoutu všech titulů VLP, čím dál více se používala pro Deník typická modrá 

barva. 

 Ke konci roku 2008 Orlický deník přešel na sešitovou podobu. Každý sešit má svou 

titulní stranu (viz přílohy č. 8, 9, 10, 11).  

 

3.3. Vývoj nákladu 

Vývoj nákladu Orlického deníku se nepodařilo zjistit. V dostupných statistických 

datech lze nalézt pouze náklady větších celků, nikoliv jednotlivých deníků. Zobecnění 

nákladu větších celků nelze použít pro popsání vývojového trendu Orlického deníku, 

protože Orlický deník může mít vlivem sociálních a kulturních aspektů výrazně odlišný 

vývoj než ostatní tituly. 

Statistická data se mi nepodařilo získat ani od samotného vydavatelství VLP. 

Vedoucí celé sekce Deník východní Čechy Tomáš Doubrava mě odkázal na redakci 

Orlického deníku s tím, že veškerá přístupná data má inzertní poradkyně Lucie Ralíková. 

Od té se mi dostalo odpovědi, že jsou bráni jako celek s ostatními deníky východních 

Čech, takže žádné konkrétní údaje k Orlickému deníku nemají.  

 

3.4. Vliv nových technologií na redakční praxi 

 Progres technologií za poslední roky je markantní. Tento jev se projevil i v redakční 

praxi a nárocích na novináře. Ještě začátkem devadesátých let bylo běžné, že se psalo na 

psacích strojích. Současnost je úplně jiná. Redaktoři jsou tlačeni k všestrannosti. Tím 

vznikají nové možnosti. Například fotku je možné přeposlat do redakce a téměř bez 

prodlevy zveřejnit. To bylo dříve nemyslitelné. 

V Listech Podorlicka se v letech 1993-1994 psalo na psacích strojích, ale v redakci 

už byl také jeden počítač. „Na tom začátku bylo vlastně v redakci jediný počítadlo, jak 

jsme říkali.“ (Pokorný, 2015) V něm se text graficky upravoval v programu Cicero, který 

postupně prošel několika modifikacemi. O proces lámání textu se obvykle staral jeden 

redaktor, který s počítačem uměl zacházet. S psaním na psacích strojích se pojil problém 

s přepisováním článků do elektronické podoby. Když se jednalo ještě o týdeník 
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Listy Podorlicka, redaktoři přepisovali texty svépomoci. Po změně na deník byla v redakci 

dokonce jedna brigádnice, která se starala pouze o přepisování. Po změně Listů Podorlicka 

na Orlické noviny došlo k nákupu další techniky. Přesto se ještě nějaký čas psalo 

dominantně na psacích strojích, protože nákup nové techniky znamenal v první fázi pouze 

jeden až dva počítače navíc. Po modernizaci zůstal pouze jeden psací stroj, který je 

v redakci dodnes, aby připomínal historii. 

Nedílnou součástí redakce byla také pevná linka. V Orlických novinách byly 

tradičně tři. Z toho jedna byla nahrávací a s faxem. Když se začaly objevovat mobilní 

telefony, byl v Orlických novinách pouze jeden, který měl většinu času šéfredaktor. 

Postupně se počet zvýšil. Jejich hlavní přínos oproti pevné lince spočívá v tom, že je vše 

pružnější. Může probíhat komunikace mezi redaktory, kteří jsou zrovna v terénu. Důležité 

bylo také rozšíření mobilních telefonů mezi běžnou populaci. „A nejenom pro komunikaci 

redakční, ale zase i z redakce s tím, s kým jste potřeboval mluvit. Ta dosažitelnost se 

okamžitě rozšířila, protože tomu člověku se dovoláte kamkoliv, i když je zrovna na 

dovolený.“ (Mikulecká, 2015) V současné době se i na regionální úrovni využívají chytré 

telefony, pomocí kterých mohou redaktoři zaslat fotografii do redakce, kde ji vloží na web. 

Výraznou úlohu v komunikaci sehrál také fax, který byl ve své době hojně 

využívaný hlavně pro komunikaci s pobočkou v Hradci. „Fax byl, to si dneska nikdo 

neumí představit, velice užitečná věc. Daly se posílat texty a jeden čas dokonce i kresby 

mistra Steklíka z Německa, kdy nám s panem farářem dělal ilustrace.“ (Pokorný, 2015) 

Komunikace s pobočkou v Hradci Králové probíhala každý den. Ráno přišel faxem 

požadavek s tím, co budou po redakci v Ústí nad Orlicí požadovat a jaké mají představy. 

„Tehdy byly dobré doby, bylo to často i s vtipným komentářem. Těch komentářů postupem 

času ubývalo.“ (Pokorný, 2015) Přestože byl fax důležitým komunikačním prostředkem 

své doby, tak v konkurenci nových technologií neobstál a dnes se už nevyužívá. 

 Další specifikum doby bylo přeposílání vydání do tiskárny. Do tiskárny se zasílala 

obálka, která obsahovala disketu a natura fotografie. Na disketě byly hotové stránky, ve 

kterých ale chyběly fotografie, protože v té době ještě nebyly potřebné technologie. „Ta 

stránka byla bez fotek, takže se musely znovu zpracovat fotky. My jsme je měřili, stříhali, 

neuvěřitelné, vsadit do těch stránek, připravit všechno pro tisk.“ (Pokorný, 2015) Následně 

obálku někdo zanesl na nádraží v České Třebové a ČD kurýr odvezl obálku v ideálním 

případě do Hradce Králové. Že dorazila na správné místo, nebylo pravidlem. „Občas 

přejela, což byly až neuvěřitelné věci, jak České dráhy fungovaly.“ (Pokorný, 2015)  
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V roce 1997 nastala dokonce situace, kdy místo ČD kurýra jezdil s obálkou každý 

den do Hradce Králové taxík. Bylo to po povodních, kdy spadl most u Brandýsa nad Orlicí 

a dost dlouho trvalo, než byla trať opět zprovozněná. Celou tu dobu jezdil mezi Českou 

Třebovou a Hradcem Králové jeden taxikář. Byl spolehlivý, ale bylo to drahé. Přeprava 

vydání do tiskárny prostřednictvím kurýra odpadla až s nástupem internetu. 

 Právě internet spolu s digitálním fotoaparátem označil Karel Pokorný jako dvě 

největší a nejdůležitější změny, které se pojí s nástupem nových technologií. Dokud se 

fotilo na klasický kinofilm, byl fotograf nedílnou součástí redakce. Měl naměřenou určitou 

délku kinofilmu a na těch několik políček musel vyfotit kvalitní fotografie, které si sám 

v temné komoře vyvolával. S digitálním fotoaparátem se práce velice zjednodušila 

a zrychlila. Tím se stala pozice fotografa v redakci nadbytečná. S digitálním fotoaparátem 

zvládl udělat fotografii do novin každý, protože pokud se nepovedla napoprvé, měl hned 

několik možností ji vyfotit znova. Zároveň se zjednodušilo i následné manipulování 

s fotografiemi. Vložení do stránky, nebo na web už nepředcházely dlouhé hodiny v temné 

komoře a následné manipulace. 

 Zcela nejzásadnější změnou byl internet. Přesto ještě v druhé polovině 

devadesátých let nevěděli redaktoři Orlických novin, jakým způsobem jim zasáhne do 

života. „Já si vzpomínám, že někdy koncem tisíciletí jsme byli dělat reportáž tady ve 

výzkumném ústavu bavlnářském, kde byl představený první internet v okrese. A přiznám se, 

že my jsme to skoro nechápali a titulek byl tuším, do okresu vtrhla informační dálnice.“ 

(Pokorný, 2015) Přestože v počátcích se jednalo pouze o vytáčené připojení15, i to 

znamenalo výrazný posun, ale k dokonalosti měl tento způsob daleko. „Zkopírovaly jsme 

ty stránky, a vím, že jsme vždycky s hrůzou sledovali, jak to linkou půjde, protože ono to 

dost často padalo.“ (Pokorný, 2015)  

Dalším krokem bylo vytvoření celoredakční sítě v podobě redakčního systému. Ten 

otevřel mnohé nové možnosti. S tím začalo být možné nahlížet jednotlivá vydání z jiné 

redakce, ale také umožňuje využívat redakční fotobanku, která je zejména pro menší 

redakce důležitá. 

Celkově se oba šéfredaktoři shodli, že nové technologie práci spíše usnadňují, ale 

zároveň jsou kladeny větší nároky na pracovníka. Pomocí různých technologií dochází 

                                                           
15  Anglicky bylo toto připojení označované jako dial-up conection. Počítač byl propojený s modemem, který 

převedl digitální signály na signály analogové. Ty se přes pevnou telefonní linku odesílaly k cílovému 

serveru. 
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k lepší a pohodlnější komunikaci s okolím, ale stejně se redaktor neobejde bez práce 

v terénu, protože osobní kontakt je důležitý pro následnou spolupráci s lidmi.  

 

3.4.1. Modifikace novin v online prostředí 

S internetem se otevřela vydavatelům nová alternativa zisku. Vydavatelé mohli svůj 

obsah „prodat podruhé“ na webu nebo prostřednictvím speciální aplikace. Některé tituly 

dokáží tuto možnost využít lépe16, některé hůře, ale téměř každý se snaží provozovat vedle 

tištěné podoby i jeho online modifikaci.  „Masivní rozvoj mobilních technologií a nástup 

tzv. chytrých telefonů a tabletů na konci první dekády 21. století pro redakce deníků 

znamená určitou šanci, jak nahradit výpadek způsobený poklesem prodeje tištěných novin. 

Zde se otevírá nový distribuční kanál, kterým mohou vydavatelé dostat novinový obsah 

k těm čtenářům, kteří z nějakého důvodu nechtějí nebo nemohou konzumovat mediální 

produkci v tištěné podobě.“ (Čuřík a Burgr, 2012, s. 148) Ve většině případů se stále jedná 

pouze o doplňkový příjem, protože pozice internetové inzerce není tak silná, jako 

u tradiční tištěné inzerce.  

 Orlický deník, podobně jako ostatní tituly z vydavatelského domu VLP, nabízí na 

internetu svůj obsah zdarma. Velkou změnu zaznamenal Orlický deník v září roku 2006, 

kdy byly názvy titulů sjednoceny pod jednotný brand „Deník“. (viz přílohy č. 6 a 7) Tyto 

změny se projevily i na internetu, kde proběhlo sjednocení pod doménu deník.cz.  S tím 

souvisí i jednotný layout webu včetně rozčlenění rubrik.  

 Provozování webových stránek znamená povinnost pravidelného vkládání obsahu. 

V Orlickém deníku píší i články pouze pro online verzi, ale jedná se spíše o krátké 

a aktuální zprávy, které je možné okamžitě vložit na web. Potom je doplňují a aktualizují. 

Absolutní většinu článků v Orlickém deníku spíše pouze překlápí z tištěné verze 

a s drobnými úpravami17 je vkládají na webové stránky. Zajímavé je, že na web Orlického 

deníku vkládají postupně všechny články, které se objevily v tištěné podobě. Sice jsou 

mezi nimi určité časové rozestupy, aby docházelo k postupnému plnění webu, ale 

v průběhu času si mohou čtenáři přečíst všechny články v plném rozsahu zdarma. To 

u ostatních titulů nebývá zvykem. 

                                                           
16  Například Hospodářské noviny poskytují na internetu (ihned.cz) pouze omezené množství článků zdarma. 

K ostatním získají čtenáři přístup za poplatek.  

17  Nepoužívá se časové označení dnes, zítra atd. Internetové rozhraní umožňuje delší rozsah titulků. 
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 Online verze nabízí i multimediální obsah v podobě fotogalerií a v poslední době 

také čím dál populárnější krátká videa18. V redakci Orlického deníku vytváří videa obvykle 

pomocí fotoaparátu a upravují je ve volně dostupném programu Windows Movie Maker, 

ale i tak došlo k proměně novinářské práce. „Musíme být zcela multifunkční. V jedné ruce 

foťák v druhé diktafon, to je běžné.“ (Mikulecká, 2015) Pokorný (2015) však říká, že 

problém byl pouze ze začátku. Nyní se všichni naučili pracovat s novými technologiemi a 

s trochou nadsázky se může říct, že všichni v redakci jsou už docela dobří kameramani a 

střihači.  

„Technologický pokrok i ekonomika jsou dva základní faktory, které dnes nutí 

vydavatele a šéfredaktory, aby po novinářích stále častěji vyžadovali multimediálnost (tedy 

aby redaktoři uměli nejenom psát, ale také zpracovávat video i audio). Tento trend se 

přitom týká prakticky všech typů médií – multimediální novinář totiž může zvládnout práci 

i za několik „nemultimediálních“ žurnalistů.“ (Čuřík a Burgr, 2012, s. 165) Dalším 

důvodem je i to, že web je s multimediálním obsahem zajímavější pro návštěvníka. „Je 

pravda, že ten web to stoprocentně zpestří a zvyšuje to návštěvnost.“ (Pokorný, 2015) 

 Návštěvnost webu se snaží redaktoři zvýšit i používáním facebookového profilu 

Orlického deníku, který spravuje Dana Pokorná. V poměru k ostatním mutacím Deníku ve 

východních Čechách se Orlickému deníku daří poměrně dobře, protože v 

interním hodnocení se umístil na třetím místě z devíti. Facebook neslouží pouze ke zvýšení 

návštěvnosti webu, ale redakce ho využívá i na rychlý průzkum názorů, který má nejčastěji 

podobu ankety. 

 

3.5. Trendy regionálního denního tisku 

 Podle Pokorného (2015) Orlický deník a vlastně i celý regionální tisk VLP 

dlouhodobě profituje z toho, že se věnuje informacím, které reflektují dění na úrovni 

okresu. Lidé si rádi přečtou sami o sobě, ale také o tom, co se děje v jejich okolí. S tím 

měli obrovské zkušenosti Pasovští a do České republiky přenesli pouze to, co jim už léta 

fungovalo v Německu.  Po čase tento princip pochopili i majitelé celostátních deníků, kteří 

postupně zakládali regionální redakce a snažili se skrze jednotlivé mutace titulů, co nejvíce 

přiblížit lidem. Všechny na rozdíl od VLP skončily na krajské úrovni.  

                                                           
18  V případě Orlického deníku se jedná hlavně o krátká videa, která dokreslí určitou situaci. Pojmem krátká 

videa jsou myšlené videa, která mají délku do dvou minut. 
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 „Prostě, jestli se říkalo „máme k vám nejblíž“, tak to nebyla otřepaná fráze. Tak to 

prostě je, protože nikde jinde se nedočtete, že v Horní Dolní někdo někomu ukradli kozu 

a tak dál.“ (Pokorný, 2015) Pro Orlický deník znamená hodně také lokální sport, na 

kterém hodně staví. Hlavně pondělníky a úterníky hodně těží ze sportu, konkrétně velkou 

měrou z fotbalu. „Nikde si nepřečtete, že ve čtvrté okresní třídě porazili Horní ty Dolní 

ty.“ (Pokorný, 2015) S tím souvisí i různé ankety na webu jako „borec kola“, kde lidé 

hlasují pro fotbalisty okresního přeboru.  

V Orlickém deníku jsou, ale i jiná témata, která čtenáře zajímají. Dlouhodobě slaví 

úspěchy rubriky Miminka (viz příloha č. 12), nebo Kam o víkendu. Nedílnou součást tvoří 

Černá kronika, komunální politika v době voleb, ale také různé fotogalerie. Lidé se zkrátka 

rádi vidí v novinách. „Ty lidi to prostě baví, že tam najdou na fotkách sebe, lidi, který 

znají.“ (Mikulecká, 2015)  

Místo se najde, ale i pro rozsáhlejší témata a různé žurnalistické žánry. „Skvostným 

příkladem je, že tady kolegyně Šárka vloni získala poměrně prestižní cenu Nadace 

Konrada Adenauera, která se zaměřuje právě na regionální autory, regionální redakce, se 

skvělým tématem dárců kostní dřeně a registru, ale vazbou sem na 

region.“ (Pokorný, 2015) Byl to článek o učiteli z místní automobilní školy, který měl 

dobrý vliv na studenty. Mnoho z nich se rozhodlo být dárci krve a někteří se dokonce 

přihlásili do registru dárců kostní dřeně a tím zachránili životy. Sice zpracování tématu 

zabralo mnoho času, ale radost z něho měla celá redakce. „Je to zářný příklad toho, že se 

dá udělat i v podstatě místní nádherný téma, veliký, který může oslovit. A ono oslovilo. 

Celostátně.“ (Pokorný, 2015) Mikulecká dodává, že je ale i mnoho dalších zajímavých lidí 

v okolí, se kterými by stálo za to udělat velké rozhovory. 

 Orlický deník nabízí speciální sortu informací, kterou nenabízí žádný jiný titul. 

Nejdříve se o to pokoušel týdeník 5plus2, ale podle Pokorného (2015) není pro Orlický 

deník konkurencí. Jedná se o týdeník, který se nevěnuje jenom okresu Ústí nad Orlicí, 

takže prostoru pro podobná témata není mnoho.  „My jsme to spíš sledovali se zájmem, 

jakým tématům se třeba věnují.“ (Pokorný, 2015) Přesto Pokorný (2015) připouští, že 

někdy redaktoři 5+2 nabídli zajímavé téma, o kterém v redakci Orlického deníku nevěděli. 

 Pro budoucnost regionálních deníků VLP hovoří i fakt, že velké celostátní deníky 

MF Dnes a Lidové noviny vlastní v současnosti Andrej Babiš. „Viděli jste titulní stránku 

MF Dnes, kde bylo, že cikánská herečka nezaplatila směšné nájemné? To byla druhá top 

zpráva a první byla, že se nějak perou peníze v České televizi. No prostě úplně nesmyslné 

zprávy. Totální boj pana Babiše v něčem. Takže ona je otázka, jak budou vypadat tyhle 
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celostátní noviny v momentě, kdy si je někdo koupí. A příklad pana Babiše je neuvěřitelný. 

On je teda nevinný, on za nic nemůže, že jo. A to si myslím, že ty regionální deníky si sakra 

pořád drží tvář.“ (Pokorný, 2015) 

 I když Deník má v celkovém součtu stále mnoho čtenářů a v celkových číslech 

hraje významnou roli na českém mediálním trhu, náklady mají dlouhodobě klesající 

tendenci. „No, tak já už jsem na nějakém semináři kdysi byl a tam padlo datum dokonce, 

kdy vyjdou poslední tištěné noviny. Já tomu nechci věřit, já si myslím, že tištěné noviny 

jako takové přežijí už jenom kvůli tomu, že ještě furt je dost lidí, kteří to potřebují mít 

v ruce.“ (Pokorný, 2015) Budoucí vývoj bude záležet také na kvalitě, kterou dokáží 

jednotlivé tituly poskytnout. „Fakt si myslím, že právě v tomhle tom budou mít lepší pozici 

ty regionální, protože znovu říkám a opakuji. K těm čtenářům mají mnohem 

blíž.“ (Pokorný, 2015) Regionální tisk se neobejde beze změn. Nebude to levné, bude se 

muset zdražit, ale pokud bude kvalitní obsah, tak se papír v regionálním tisku udrží. Je 

mnoho lidí, kteří si přečtou tištěné noviny, protože nemají rádi čtečky.  

 V konečném důsledku bude stejně záležet na tom, jestli se noviny vyplatí vytvářet 

z ekonomického hlediska.  V současnosti se to zatím vyplatí, i když už se nejedná o desítky 

tisíc čtenářů, jako to bylo v začátcích, kdy Orlické noviny pokrývaly dva okresy. I pro 

inzerenty je zatím Orlický deník lukrativní titul. „My jsme i v okrese čtenější než MF Dnes. 

Ony se ty rozbory v důsledcích fakt dělají až na okrese, ty čísla jsme měli, dokonce i víc, 

než Blesk, v okrese.“ (Pokorný, 2015) 

 

3.6. Změny rutin 

 Na změny rutin měl velký vliv, jak už jsem popsal výše, technologický pokrok. 

V momentě, kdy vstoupilo VLP na český mediální trh, tak bylo více tiskáren. 

Orlické noviny se původně tiskly v Hradci Králové u vydavatelského domu, kde probíhal 

tisk i jiných časopisů a letáků. Více méně každá divize19 měla v tu dobu svou tiskárnu a to 

trvalo několik let. Krátce probíhal tisk Orlických novin v Praze, ale teď už se Orlický deník 

delší dobu tiskne v Olomouci.  

 Na tiskárně a způsobu dopravy je závislá také uzávěrka. Ta se s vývojem nových 

technologií posouvala, protože jak už jsem popsal výše, nemuselo se vydání zasílat přes 

                                                           
19  Později se většina tiskáren zrušila a v současnosti se Deníky tisknou v Olomouci a Praze 

(Mojeinzerce.cz). 
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kurýra, ale stačí zaslat elektronickou verzi přes internet. „Obecně nové technologie 

uzávěrky posunují, protože ta stránka odejde odsud už hotová a nemusí na ní nikdo nic 

dělat. My ji odpálíme a je hotová. My dneska nemáme ani korektory.“ (Pokorný, 2015) 

V současné době je uzávěrka Orlického deníku kolem devatenácté hodiny. Jednotlivé 

deníky mají určenou speciální uzávěrku, protože je v tiskárně přesně naplánované, kdy se 

jednotlivé mutace budou tisknout. Hlavním důvodem je kapacita tiskárny a také logistika, 

protože některé mutace se musí zavézt dál, některé mají společnou cestu atd. 

 Velkou změnu měl přinést projekt REBEL20, od kterého si vedení VLP slibovalo 

mnoho výhod. Mělo jít o formu agentury podobné České tiskové kanceláři. „Agentura 

REBEL má být primárním zdrojem pro vlastní tituly VLP, zpravodajství však má nabízet 

i dalším subjektům na mediálním trhu.“ (tyden.cz) V době spuštění REBEL už dodávalo 

VLP zpravodajství pro internetový portál Atlas.  

 Od 1. prosince 2007 došlo k ukončení odběru servisu České tiskové kanceláře 

(ČTK) ze strany vydavatelství VLP.  Brzy se ukázalo, že očekávání vedení VLP bylo 

značně přehnané. „Jestli se vycouvalo z četky, tak jen na chvíli.“ (Pokorný, 2015) Hlavní 

idea projektu REBEL byla nenaplněna. Agentura sice dál pokračuje, ale využívají ji spíše 

jen v rámci vydavatelství VLP. Pro Orlický deník je výhodná zejména bohatou fotobankou. 

„Opravdu se tam dalo dost najít a použít, když jsme hledali. Ale já si myslím, že četce to 

konkurovat nemohlo a nebude ani do budoucna. I když třeba naše osobní zkušenost 

s četkou, obzvlášť v regionech není ideální. Jsou schopni tisknout neuvěřitelné 

kraviny.“ (Pokorný, 2015) Často se stává, že jsou informace z ČTK na úrovni okresu 

nepřesné, takže stejně musí redaktoři informace ověřovat. Redakce Orlického deníku nemá 

ani samostatný přístup do servisu ČTK. Informace jim zprostředkovávají editoři z Hradce 

Králové, kteří předvybírají, co by se mohlo hodit okresním redakcím. 

 Funguje i další spolupráce mezi krajskou a okresní redakcí. Někdy se stane, že si 

krajská redakce zadá přímo téma, které okresní redaktoři připraví přímo na míru. Na 

podobném principu fungují i víkendové služby, kdy se strana do pondělníku skládá třeba 

z materiálů z celého kraje. V takovém případě píší redaktoři okresních deníku třeba jen 

jeden, nebo dva příspěvky pro danou stranu. V případě složité infografiky se mohou 

okresní redaktoři obrátit na krajskou redakci, ale v ostatních případech připravují celé 

vydání včetně grafických prvků a jednoduchých infografik sami. 

                                                           
20  „Rebel se to jmenovalo myslím jenom chvíli.“ (Pokorný, 2015) V současnosti je to označované jako 

Agentura VLP. 

http://www.tyden.cz/rubriky/media/rebel-misto-ctk_33178.html?showTab=diskutovane#.VTUWPSHtmko
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 Redakce Orlického deníku zpracovává téměř vše, takže se jedná o velkou sumu 

informací. V takto malé redakci se nedá říct, kolik článků udělá jeden redaktor. Záleží 

hlavně na domluvě. Někdy jeden redaktor udělá méně, jindy více, ale ve výsledku se stejně 

musí zaplnit celé noviny. „Děláme celou stranu dvě, celou stranu tři. Občas 

spolupracujeme na černé kronice, občas něco dodáme. Pak se zpracovává kulturní servis, 

celá stránka už v dnešní době. Potom je tady právě to „naše Orlicko“ (viz příloha č. 13), 

tak jako vycházíme z nějakých článků, co máme od škol nebo od čtenářů, ale stejně ta 

práce s grafikou tam je. Pak jsou třeba tipy na víkend, takže tam taky přispíváme a 

samozřejmě ještě sport. Je toho dost, toho obsahu.“ (Mikulecká, 2015) Redaktor musí být 

také bezchybný v českém jazyce, protože pozice korektora v okresním deníku chybí. 

 Jak už jsem psal v jiných kapitolách, nároky na práci regionálního žurnalisty se 

zvyšují. Dříve byla práce jednotlivých redaktorů více diferencovaná. Někdo byl fotograf, 

někdo webeditor a někdo korektor. V současné době musí regionální žurnalista umět vše, 

protože jiná alternativa není. Tlak technologického a ekonomického vývoje způsobil, že 

noviny v méně lidech by dlouhodobě už pravděpodobně ani nešly vytvářet. „My jsme si to 

rozdělili mezi sebe, my jsme byli v podstatě takoví průkopníci toho, protože to bylo vlastně 

v době, kdy tady byli dva redaktoři a webeditor, a pak už nebyla zastupitelnost. My jsme si 

ani nevybrali dovolenou. Takže my jsme radši šli cestou, že budou tři píšící redaktoři s tím, 

že si web budem dělat sami. Tak to je vlastně do dnes. Už tady webeditor není. Stejně tak 

fotografové nejsou.“ (Mikulecká, 2015) Pokorný (2015) dodává, že to asi nebylo úplně 

špatné řešení, protože v současnosti to funguje ve většině redakcí obdobně. Podobné 

tendence však vidí i v jiných odvětvích lidské činnosti. Je kladen důraz na to, aby se 

zvyšovala efektivita práce, aby méně lidí zvládlo stejně, nebo více práce. 

 Práce regionálního žurnalisty obnáší také časté jednání se stejnými lidmi. Pro 

správné vztahy je důležité, aby okresní novinář měl všechny informace správně 

vyzdrojované. V Orlickém deníku se nesetkávali a ani běžně nesetkávají s nátlakem na 

svou činnost. „Já si myslím, že inteligentní lidé a profesionálové jako starosta, musí být 

schopni respektovat to, že to je naše práce. Stejně jako on si dělá svoji 

práci.“ (Mikulecká, 2015) Někdy se najde někdo, kdo se cítí ukřivděný, ale pokud si 

novinář vše vyzdrojuje a věnuje informacím adekvátní místo, nebývá žádný problém. 

„Někdy narazíte a musíte se s tím srovnat. Ale zase chci říct, že za každou cenu chceme být 

jenom kamarádi a neřekneme něco, nenapíšeme to, tak to úplně nejde. Tak každý má 

nějakou autocenzuru. My se snažíme, abychom byli seriózní, pokud možno objektivní 

a nejvíc mít vyzdrojované věci, na to se hodně tlačí, dřív se na to moc nehledělo. Myslím, 
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že za ty roky jsme si vybudovali dost dobrý vztahy, jako u úřadů, institucí a organizací. Já 

si myslím, že nás mají lidi jako spíš rádi, než neradi a projevuje se to, když někam dojedete, 

tak když někam dojede auto Orlický deník, tak je to ještě pořád událost.“ (Pokorný, 2015) 

 

3.7. Změny v redakci 

U zrodu redakce Orlických novin a později Orlického deníku stáli zejména dva 

výrazní muži. Dlouholetý šéfredaktor Karel Pokorný přišel do Listů Podorlicka v roce 

1993, kdy byly ještě týdeníkem. Dříve pracoval v kulturním zařízení, kde mimo jiné psal 

kulturní zpravodaj, který centrum vydávalo. Podobně jako ostatní lidé v té době neměl 

žurnalistické vzdělání, ale měl k novinařině určitý vztah a chtěl to zkusit.  

V souvislosti se začátkem Orlických novin jako deníku, Pokorný (2015) často 

zmiňuje výraznou osobnost Jiřího Koníčka, kterého popisuje jako zkušeného novináře. 

Původně působil jako krajánek pro královehradeckou Pochodeň na Orlickoústecku a 

Svitavsku. Koníček působil v novinách až do důchodu a i současnosti se zapojuje do dění 

v Orlickém deníku jako externista. On byl tím, který působil jako mentor pro méně 

zkušené redaktory. Jeho role byla důležitá, protože lidé přicházející do okresních novin 

neměli často žurnalistické vzdělání. 

Dokumentace, které by bylo možné využít k úplné rekonstrukci personálního 

vývoje, se bohužel pro účely výzkumu nepodařilo získat. Proto se pokusím přiblížit vývoj 

redakce alespoň obecně.  

Ještě v době týdeníku byly v redakci Listů Podorlicka šéfredaktor a tři redaktoři. 

V současnosti je v redakci Orlického deníku šéfredaktorka, dva redaktoři, sportovní 

redaktor, referentka a obchodní tým, který je složený ze dvou osob. Před snižováním stavů 

byla redakce ještě o něco rozsáhlejší. Byli v ní navíc fotograf a dva redaktoři. Postupně se 

ale stavy snižovaly v závislosti na technologickém a ekonomickém vývoji. „Takhle, ono 

docházelo ke změnám v momentě, kdy se snižovaly počty zaměstnanců na jednotlivých 

redakcích, ale jeden šel v klidu do důchodu, zaplať pán bůh, na ten důchod měl nárok, 

druhý našel práci v MF Dnes.“ (Pokorný, 2015) 

Je nutné zdůraznit, že redakce Orlického deníku je z personálního hlediska poměrně 

stabilní. „My jsme zřejmě nejstabilnější redakce celého východočeského bloku, protože já 

jsem tady byl jednadvacet a půl roku, jednadvacet let je tu moje paní, Šárka je tady 

dvanáct let, takže zrovna tahle redakce je myslím hodně, hodně stabilní. My jsme tehdá 
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říkali, že z redakce odcházely akorát ženy na mateřskou, což platilo v mnoha případech. 

A pak se buď to vrátily, nebo prostě dělaly kariéru dál. Měnili se tady trošku sporťáci, ale 

to zas nebylo o tom, až na výjimky.“ (Pokorný, 2015) Pokud někdo vyloženě odcházel, 

jednalo se spíše o přechod do jiné redakce, případně nástup na místo tiskového mluvčí. Ale 

i s tím bylo v Orlickém deníku personálních změn poměrně málo. Byl to spíše přirozený 

vývoj. 

Redakcí prošlo i několik významných osobností, které stojí za zmínku. 

Nejvýraznějšími personami jsou sportovní redaktor Pavel Ryšavý a fotograf Petr 

Wagenknecht. „Pavel Ryšavý, jako sporťák, to je naše pýcha. Ten má za sebou dneska 

Olympijské hry, má za sebou hokejové mistrovství ve Švédsku, kdy dělal materiály pro 

všechny Deníky. A já jsem rád, že tady s námi pár let strávil, je to skvělý 

člověk.“ (Pokorný, 2015) Naproti tomu Petr Wagenknecht, který byl poslední kmenový 

fotograf Orlického deníku, získal ocenění v Czech Press Photo. 

Pokud někdo rozváže pracovní poměr, tak je to většinou jednotlivec a toho není zas 

takový problém nahradit, i když zas takový přetlak na pracovní pozice v Orlickém deníku 

není. Hlavní problém je v tom, že někteří zájemci o místo mají třeba i vystudovanou 

vysokou školu žurnalistiky, ale nemají dostatečnou kvalitu. Dnešní doba je ještě více 

hektická než dřív a mnoho zájemců nevydrží vysoký tlak, při kterém musí zároveň odvádět 

kvalitní práci. „Teďka naposledy ve Svitavách slečna vydržela tři 

měsíce.“ (Mikulecká, 2015) Je důležité, aby člověk opravdu chtěl. Pokud má motivaci, tak 

praxi už postupem času získá. 

Kromě stálých redaktorů se Orlický deník může spolehnout i na několik externistů, 

kteří pro redakci dokáží vytvořit obsah podle požadavků. Ale jejich počet se v průběhu let 

značně snížil. Dřív, když bylo dostatek peněz, tak si externista mohl v Orlickém deníku 

docela slušně přivydělat. V té době bylo externistů dost. Postupem času se honoráře 

snižovaly a tím se snižoval i počet externistů, kteří byli ochotni psát články. V současnosti 

to dělají externisté hlavně proto, že je to baví. „Úplně jsme už odbourali honoráře pro 

externisty ve sportu, to jsou dobrovolníci u oddílů a tak dál, kteří mají trošku závazky 

k nám, protože my tiskneme zprávy okresního fotbalového svazu a tak podobně, tak oni by 

s námi měli alespoň trochu spolupracovat, ale taky jsou to vesměs nadšenci, kteří to chtějí 

napsat. Takže externistů je méně, ale třeba sporťák by se bez nich 

neobešel.“ (Pokorný, 2015) Honorář dostanou pouze ti, kteří jsou pro Orlický deník 

nepostradatelní. Jedná se zejména o fotografy a o užší okruh těch, kteří dokáží opravdu 

pomoci. 
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V redakci Orlického deníku jsem objevil i jedno specifikum. Okresní noviny 

obvykle sídlí v okresním městě, ale Orlický deník se přesunul do Ústí nad Orlicí21 až 

11. 12. 2012. Do té doby byla redakce novin v České Třebové, kde vystřídala několik 

adres. „My jsme se přesouvali z prostorů, který z různých důvodů nevyhovovaly, 

hygienických a podobně. My jsme nejdřív do České Třebové, byli jsme někde v druhém 

patře, tak jsme pak byli na té Nádražní, kde se postavila velice příjemná redakce, bohužel 

se brzo ukázalo, že barák je mokrý a tak dál, a tak dál, takže pak se řeklo, že stěhovat. Ale 

tam padlo to, že když už stěhovat, tak, to řeklo i vedení, do okresního 

města.“ (Pokorný, 2015) Důvod, proč byla redakce novin v České Třebové přes dvacet let, 

není známý, ale jeden z důvodů může být ten, že Česká Třebová je lidnatější. 

                                                           
21  V současnosti má redakce sídlo na adrese Redakce Orlického deníku, T. G. Masaryka 96, 562 01 Ústí nad 

Orlicí (orlicky.denik.cz). 
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Závěr 

  Primárním cílem této práce bylo, co nejkomplexněji zaznamenat vývoj regionálního 

denního tisku po roce 1989 na Orlickoústecku. Vymezil jsem jednu primární a hned 

několik sekundárních výzkumných otázek, prostřednictvím kterých jsem naplnil cíl práce.  

 Pro správné pochopení problematiky byla nutná rešerše dostupné literatury 

a následné vytvoření kontextu. Tím jsem pro svou práci vymezil pojem regionálního tisku 

a přiblížil kontext nejvýraznějších makro činitelů porevoluční transformace tisku.  

 V bakalářské práci jsem zjistil, že v okrese Ústí nad Orlicí nepůsobil po revoluci až 

do 3. 9. 1994 žádný denní tisk. Krátce po revoluci zanikla Jiskra, takže o okrese 

informoval pouze týdeník Listy Podorlicka a okrajově Orlický týdeník. Listy Podorlicka 

vznikly v okrese Rychnov nad Kněžnou, ale postupně se začaly více zaměřovat na okres 

Ústí nad Orlicí. V roce 1993 došlo k přesunu části redakce do České Třebové. Tam zůstala 

až do roku 2012, kdy se konečně přesunula do okresního města Ústí nad Orlicí. Listy 

Podorlicka se transformovaly a od 3. 9. 1994 vychází denně jako Orlické noviny. V roce 

2006 došlo k unifikaci společnosti a ke změně názvu na Orlický deník. 

 Během zkoumaného období nedošlo v Orlických novinách a později Orlickém 

deníku k žádným vlastnickým změnám. Došlo pouze k formální změně, kdy se PNPress 

sloučil s ostatními českými vydavatelstvími Verlagsgruppe Passau a tím vytvořily 

společnost Vltava-Labe-Press. 

 Velký vliv na vývoj Orlického deníku měly nové technologie. V době Listů 

Podorlicka a prvních letech Orlických novin se psalo na psacích strojích, ale už v té době 

byl v redakci jeden počítač, na kterém se v programu Cicero články připravovaly pro tisk. 

To v té době nebylo v ostatních redakcích pravidlem. S přechodem na deník přibylo 

počítačů, ale stále se ještě nějaký čas psalo na strojích. Z toho důvodu byla v redakci jedna 

brigádnice, která články přepisovala do počítače. 

 Karel Pokorný považuje za nejvýznamnější nové technologie internet a digitální 

fotoaparát. Právě kvůli zmíněným technologiím došlo k nejvíce změnám v práci 

regionálního novináře. Z redaktora se musel stát multimediální člověk, který dokáže využít 

technologie. Tím vzrostly požadavky na vykonávání této profese, ale ve výsledku se oba 

šéfredaktoři shodují, že nové technologie práci usnadňují a zefektivňují. 

Technologický pokrok zasahoval i do rutin. Poměrně dlouho zasílali v Orlickém 

deníku zpracované noviny do tiskárny v Hradci Králové ČD kurýrem. Vydání se odesílalo 



39 

 

v obálce, ve které byla disketa s daty, ale fotografie byly vyvolané. V roce 1997 došlo po 

povodních k pádu mostu nedaleko Brandýsa nad Orlicí, takže nebylo poměrně dlouhou 

dobu možné využívat službu ČD kurýra. Vydavatelství proto přistoupilo k netradičnímu 

řešení. Každý den jezdil mezi Ústím nad Orlicí a Hradcem Králové taxík, který vozil 

zmiňovanou obálku s vydáním do tisku. 

 Dalším specifikem Orlického deníku je, že docházelo velmi zřídka k personálním 

změnám. Karel Pokorný vydržel ve funkci šéfredaktora více než dvacet let. Výjimkou 

nejsou, ale ani redaktoři. Jiří Koníček opustil redakci až s nástupem do důchodu, ale stále 

se zapojuje do dění jako externista. Dana Pokorná už je v Orlickém deníku dvacet let 

a současná šéfredaktorka Šárka Mikulecká je v Orlickém deníku také více než deset let. 

Redakcí prošli i významní lidé například sportovní redaktor Pavel Ryšavý a fotograf Petr 

Wagenknecht. 

 V oblasti trendů je nejvíce zmiňované, že Orlický deník dlouhodobě profituje 

z blízkosti k lidem z regionu. Lidé se chtějí vidět v novinách, chtějí hlasovat pro své blízké 

na internetu, ale také si přečíst o regionálním sportu, který si v žádném jiném periodiku 

nepřečtou. Podle slov obou šéfredaktorů se o budoucnost regionálního tisku nebojí. 

Zdůrazňovali, že obzvláště v současnosti, kdy významná celostátní média skoupil Andrej 

Babiš, má regionální tisk co nabídnout. 

Bohužel nebylo možné získat data o nákladu novin, takže jsem nemohl 

konfrontovat vývoj Orlického deníku s prodejem. V dostupných statistických datech lze 

nalézt pouze náklady větších celků (součet všech deníku vydavatelství VLP ve východních 

Čechách). Zobecnění nákladu větších celků nelze použít pro popsání vývojové trendu 

Orlického deníku, protože Orlický deník může mít vlivem sociálních a kulturních aspektů 

výrazně odlišný vývoj než ostatní tituly. Statistická data se nepodařilo získat ani od 

samotného vydavatelství VLP s odůvodněním, že ani oni data o nákladech jednotlivých 

deníků nemají. 

 Naopak vývoj podoby Orlického deníku se mi díky archivu v redakci Orlického 

deníku podařilo zachytit. Obecné změny podoby Orlického deníku lze definovat tak, že 

podobně jako v jiném tisku přibývá grafických prvků. Jedná se především o fotky, kterých 

je více a jsou větší. Zejména na titulních stranách se v posledních letech objevují čím dál 

častěji infografiky.  

  V průběhu let došlo také k postupné unifikaci layoutu s ostatními tituly 

vydavatelství VLP. V říjnu 2006 došlo k přejmenování Orlických novin na Orlický deník. 
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Tím došlo k začlenění do jednotné podoby Deníku. S unifikací layoutu souvisí také 

využívání modré barvy, která je pro Deník typická.  

 Poslední výraznou změnou prošel Orlický deník ke konci roku 2008, kdy přešel na 

sešitovou podobu.  

 Obecně lze říct, že velkou roli ve vývoji Orlického deníku sehrál pokrok 

technologií, který zasahoval do většiny sledovaných aspektů vývoje.  

 Závěrem je třeba zmínit, že v problematice je značný potenciál pro další bádání. 

Například důkladnější zkoumání projektu REBEL, by mohlo být zajímavým námětem pro 

další výzkumnou práci. Z výsledků mé bakalářské práce je zjevné, že projekt REBEL 

nesplnil očekávání, která do něho byla vkládána. Bylo by vhodné prozkoumat, jaký byl 

záměr spuštění systému REBEL. Jak naplnil očekávání a v jaké formě funguje 

v současnosti. Při dalším zkoumání by mohl nastat problém se zdroji. I na úrovni 

regionální redakce bylo vidět, že o daném problému nechtějí příliš mluvit. 

 Bakalářská práce nastínila celou řadu směrů, kudy by se mohl ubírat další výzkum. 

Bylo by zajímavé zpracovat, jak se v průběhu let vyvíjela pozice fotografa v regionálním 

tisku. Podle zjištěných informací byl fotograf nedílnou součástí redakce, ale v současnosti 

tato pozice ve většině případů už neexistuje. Fotky jsou přitom žádané ještě více než dříve. 

Jak to řeší jednotlivé redakce? V souvislosti se zrušením pozice fotografa ve většině 

regionálních redakcích, by bylo vhodné zaznamenat i ostatní změny redakčního složení. 
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Příloha č. 14 - Dvojité Interview s Karlem POKORNÝM a Šárkou 

MIKULECKOU 

Karel Pokorný: Psalo se v Orlickým deníku za naší éry ještě na psacích strojích? Co vše to 

obnášelo oproti nynější práci? Ty to nepamatuješ? 

Šárka Mikulecká: Já už ne. 

Karel Pokorný: Já to pamatuju, protože když jsem teda začínal vlastně, Orlický deník jsme 

startovali, tak se psalo v absolutní většině na psacích strojích. Protože úplně v tom začátku si 

pamatuju, že jsme dokonce, to byl ještě týdeník, než se teda nastartoval deník, pak se ta výbava 

trošku zlepšila, na tom začátku bylo vlastně v redakci jediný počítadlo. Jak jsme my říkali. Byl to 

jediný počítač, ve kterým byl grafický program, ve kterým se daly zpracovat grafické stránky.  

Ondřej Kolda: Takže už se to lámalo i v tom programu, nelámalo se to ručně?  

Karel Pokorný: To se lámalo v tom, to bylo takzvané Cicero. To ty pamatuješ 

Šárka Mikulecká: To už jo, no. 

Karel pokorný: Protože ono se pak samozřejmě modifikovalo a zlepšovalo a říkalo se tomu 

programu Cicero. A tam vlastně celou tu stránku měl, ten kdo to uměl, možnost vytvořit. Takže ono 

to bylo tak, na tom začátku, že to dělal jeden redaktor, ale to byl týdeníkový ještě systém. Ostatní 

psali na psacích strojích a více méně se to přepisovalo potom. Takže ten systém nebyl zrovna 

pružnej. Když startoval deník, tak se počet těch počítadel zvýšil, ale to nebyly žádný zázraky, já 

mám pocit, že tam byly dvě, tři počítadla. A redaktoři opět ještě psali na strojích. Vím, že jeden čas 

jsme tam měli dokonce na výpomoc děvče, který přepisovalo ty naše výtvory. Přepisovala je na 

texťáku, který pak disketou bum a prostě se to graficky zpracovávalo na těch několika počítačích. 

Takže já teda sakra pamatuju psací stroje a jeden trofejní pana Koníčka tady máme furt. Prostě jako 

jakousi připomínku toho, jak to tehdy chodilo. Ale mluvím teda o letech 1993 – 1994, protože já 

jsem byl v Deníku od 1. června, teda ve VLP nebo jak se to jmenovalo, my jsme navíc byli ještě 

Vltava, takže tohle byl rok 1993 - 1994, kdy to byl týdeník, tehdy se jmenoval Listy Podorlické. 

Dělal se pro dva okresy. Orlický deník pak startoval k 3. září 1994, to byla sobota. A pak už teda 

bylo aspoň těch počítadel víc, ale ten systém byl poměrně složitej.  

Ondřej Kolda: A mobilní telefony nebo obecně telefony, měli jste tady telefon od začátku? To asi 

předpokládám, že ano.  

Šárka Mikulecká: Byla pevná linka s nahráváním a hlasitým odposlechem.  

Karel pokorný: Ty linky byly tradičně v redakční části dvě, tři, že?  

Šárka Mikulecká: No, já myslím, že dvě asi. Jednu jsi měl vždycky ty na stole a jedna byla taková 

ta nahrávací, co byla u okna.  

Karel Pokorný: No a ještě jedna byla na těch dvou mezistolech. Já mám pocit, že jsme fakt měli 

tři, ale ta jedna byla stabilní.  

Šárka Mikulecká: Jedna byla nahrávací a s faxem.  
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Karel Pokorný: Fax byl, to si dneska nikdo neumí představit, velice užitečná věc. Daly se posílat 

texty a jeden čas dokonce i kresby mistra Steklíka z Německa, kdy nám s panem farářem dělal 

ilustrace. 

Šárka Mikulecká: A ještě se komunikovalo s vydáním, z Hradce posílali každý den.  

Karel Pokorný: Ano, každý den vylezl ráno fax a tam bylo od vydání, protože my jsme dělali 

nabídky, co po nás budou chtít, jak bude co vypadat. Tehdy byly dobré doby, bylo to často i 

s vtipným komentářem. Těch komentářů postupem času ubývalo. Takže ten fax byl taky hodně 

důležitý. V momentě, kdy nastoupily mobilní telefony, tak jsme dostali jeden na redakci. Ten dostal 

šéfredaktor a víceméně ho ve vlastním zájmu moc nedával z ruky, protože ono to moc nešlo, aby 

s jedním telefonem zacházeli úplně všichni v redakci. Kdy jsme dostali další telefony?  

Šárka Mikulecká: Jo, to bylo podle mě za Galla, když se dávaly notebooky.  

Karel Pokorný: Prostě ty mobilní telefony umožnily především komunikaci s redaktory, kteří byli 

v terénu. Což byl samozřejmě velký přínos.  

Ondřej Kolda: Takže se dá říct, že potom se víc pracovalo v terénu, nebo se naopak víc 

telefonovalo, nebo to vůbec nesouviselo?  

Karel Pokorný: Bylo to sto procentně zlepšení komunikace s lidmi v terénu. Všechno bylo 

operativnější trošku, telefon jste měl u sebe. Nebyl jste závislý na pevné lince.  

Šárka Mikulecká: A nejenom pro komunikaci redakční, ale zase i z redakce s tím, s kým jste 

potřeboval mluvit. Ta dosažitelnost se okamžitě rozšířila, protože tomu člověku se dovoláte 

kamkoliv i když je zrovna na dovolený. A s chytrýma telefonama dneska můžeme okamžitě 

z terénu posílat fotky třeba i kolegům na web a hned to jede.  

Ondřej Kolda: Takže to tady taky funguje? 

Šárka Mikulecká: Funguje. Když tady byl třeba prezident, tak jsme byli v Mýtě a posílali jsme 

z telefonu fotky, aby se to hnedka vkládalo na web.  

Karel Pokorný: Ale to tady je někde ještě zmíněný, jestli děláme.  

Ondřej Kolda: No, jestli děláte přímo na web.  

Karel Pokorný: Internet no. Já vám neřeknu, kdy byl založený v Orlickým deníku, protože fakt 

nevím. To bychom museli jít do archivu a webový archiv tak daleko taky nesahá. Já si vzpomínám, 

že někdy koncem tisíciletí jsme byli dělat reportáž tady ve výzkumném ústavu bavlnářském, kde 

byl představený první internet v okrese. A přiznám se, že my jsme to skoro nechápali a titulek byl 

tuším: „Do okresu vtrhla informační dálnice.“ Nějakou dobu trvalo, než se začal využívat internet 

v redakcích. Co to přineslo? Přineslo to především zjednodušení přenosu dat, stránek a dalších 

materiálů mezi námi, centrální redakcí a tiskárnou. Když vám řeknu, jak to fungovalo předtím, tak 

my jsme využívali nejrůznější kurýry.  

Šárka Mikulecká: Tam je myslím taky přímo ta otázka přímo tady na to.  

Ondřej Kolda: Ano. 
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Karel Pokorný: Využívali jsme nejdřív kurýry. ČD kurýra, když jsme dopravovali den co den 

obálku, kterou někdo zanesl na nádraží v České Třebové a někdo ji musel vyzvednout.  

Ondřej Kolda: To bylo vytištěný, jak to bude vypadat? A oni to tam přenesli?  

Karel Pokorný: To byla disketa a fotky. Fotky byly natura. Fotky, které udělal fotograf v komoře. 

A na disketě byly zkopírovaný hotový stránky. A ta obálka jela do Hradce. Občas přejela, což byly 

až neuvěřitelné věci, jak České dráhy fungovaly. Tam samozřejmě čekal člověk, který ji vyzvedl a 

dal do vydavatelského domu, do tiskárny. Nejdřív se ty stránky musely zkompletovat, protože ještě 

nebyla technologie. Ta stránka byla bez fotek, takže se musely znovu zpracovat fotky. My jsme je 

měřili, stříhali, neuvěřitelné, vsadit do těch stánek, připravit všechno pro tisk. Stalo se dokonce i to, 

že po povodni v roce 1997, kdy tady spadl most u Brandýsa a dost dlouho trvalo, než zpravili trať, 

tak tehdy zřejmě společnost byla bohatší, tak nám dennodenně jezdil taxík mezi Českou Třebovou 

a Hradcem. Nejmenovaný taxikář, si u nás rozhodně vydělal na nové auto, ale byl spolehlivý a 

jezdil rychle. Já jsem s ním jel jednou a pak už nikdy. Takže ten taxikář vozil tuhle tu obálku den co 

den. Kromě soboty. V neděli, zaplať pán bůh, ještě nevycházejí noviny. A asi už nebudou, kromě 

některých. Tak dokonce se to vozilo taxíkem. Internet tohle všechno změnil. Pak jsme jeli po 

linkách, nejdřív teda po telefonních linkách, prostřednictvím modemu, to už si pamatuješ. 

Šárka Mikulecká: To asi jo.  

Karel Pokorný: Modem, když se kopírovaly ty stránky. A vím, že jsme s hrůzou sledovali 

vždycky, jak to linkou půjde, protože ono to dost často padalo teda. Ale fotky se dost dlouho 

posílaly, než jsme se naučili zpracovávat fotky do stránek.  

Šárka Mikulecká: Já už si nepamatuju ty svý začátky, jak to bylo s fotkama. 

Karel Pokorný: Ale modem, to bylo to první. Ta stránka jim tam dolezla a odpadl způsob 

dennodenního kurýra, což samozřejmě bylo z našeho pohledu skvělý. Děláte některé texty jen pro 

internetovou podobu? To by asi odpověděla Šárka. Samozřejmě se dělají, protože když chceme být 

aktuální, musíme.  

Šárka Mikulecká: Tak třeba se dá zatím kratší verze něčeho s tím, že potom se to rozšíří. Jak pro 

web, tak samozřejmě pro tištěný vydání. A pak třeba samostatné věci pro web jsou i takový nějaký 

výzvy na facebooku i na webu. Prostě když potřebujeme rychle sehnat nějaký ohlas, názor, tak to je 

vyloženě věc na web. Ale i běžný zpravodajství, nějaká prvotní informace, se dá hnedka na web, 

ještě než to projde tiskem.  

Karel Pokorný: Další otázka. Když to jde z tisku na internet, tak ano, překlápíme je a někdy mírně 

upravujeme. 

Šárka Mikulecká: Je třeba tendence předělávat titulky, protože web snese víc. V novinách jsme 

omezeni layoutem. Je třeba dávat si pozor při používání včera, dnes a zítra. Na webu to nejde, 

protože na tom webu to visí pořád, takže by to úplně ztrácelo smysl.  

Ondřej Kolda: Dáváte tam všechny články nebo jen některé?  

Šárka Mikulecká: Absolutně všechno. 

Ondřej Kolda: Takže nejste jako ostatní vydavatelství, že dáváte jenom něco, aby si někdo koupil 

tištěné.  
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Šárka Mikulecká: Ne, my dáváme všechno.  

Karel Pokorný: Je tam ale otázka časování. 

Šárka Mikulecká: No, nebude to všechno naráz, jako v novinách. 

Karel Pokorný: Ten, kdo si koupí tištěné noviny ráno, tak dost informací dostane dřív, protože ten 

web, aby byl živej, tak se tam dávají materiály průběžně. Ne, že by se tam nahrnulo všechno a celý 

den se s tím nehnulo. Ta filozofie je trošku jiná. Děláte pro internetovou verzi i nějaké 

multimediální obsahy? No samozřejmě. Dělají se fotogalerie a dělají se teď, a to byl hodně velký 

tlak, krátká videa.  

Ondřej Kolda: A to se dělá také prostřednictvím vlastních telefonů, nebo jak to děláte?  

Šárka Mikulecká: Na fotoaparátu. A zpracovává se to v běžném programu, který je Windows 

Movie Maker. A to jsou videa do dvou minut. To je spíš pro dokreslení.  

Karel Pokorný: Už jsme se to naučili, že někteří z nás jsou docela dobří videokameramani. Je 

pravda, že ten web to stoprocentně zpestří a zvyšuje to návštěvnost. Takže fotky ano a krátká videa 

také ano. Jak řešíte provoz webu? Máte od vydavatelství volnou ruku, nebo podléháte nařízení? 

Jsou dána pravidla.  

Šárka Mikulecká: Ale to jsou spíš formální pravidla.  

Karel Pokorný: Jako jak to má vypadat a tak, ne že by nám někdo mluvil do obsahu nebo tak.  

Ondřej Kolda: Máte jednotný vzhled, ale obsah si děláte, jak chcete.  

Karel Pokorný: Tak to se musí respektovat, je jasný, že chtěj mít stejný cích těch Deníků, to má 

také logiku. Je pravda, že se taky musíme zmínit o facebooku, který taky hraje důležitou roli. Na 

ten se taky teď poslední dobou klade velký tlak. Sleduje se, kolik má jaký deník přátel a tam si 

vedeme velmi dobře. Taky bych hrozně rád řekl, že Orlický deník, jako takový, má velmi dobře 

sledovaný web a velmi dobrý facebook. Vždyť jsme teď třetí z devíti. Pardubice, asi Krkonoše, teď 

nevím, ale přeskočili jsme Chrudim, Svitavy. 

Šárka Mikulecká: Teď to roste strašně. S každou novu dopravní nehodou máme spoustu nových 

fanoušků. 

Ondřej Kolda: A ty rubriky, to si všechno taky vytváříte sami?  

Šárka Mikulecká: Ne, to je dané. To je nalajnované a my jen začleňujeme články do těch rubrik, 

které tam jsou.  

Karel Pokorný: Usnadňuje technologie práci? Tak usnadňuje.  

Šárka Mikulecká: Určitě.  

Ondřej Kolda: Tam je právě otázka, jestli pak na vás nejsou větší požadavky.  

Karel Pokorný: Jsou. 

Šárka Mikulecká: Musíme být zcela multifunkční. V jedné ruce foťák v druhé diktafon, to je 

běžné.  
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Karel Pokorný: Je to o tom, že nám to usnadňuje práci, ale na druhou stranu se toho od nás 

požaduje víc. To se pak nakonec týká i počtu zaměstnanců.  Jaká technologie zaznamenala největší 

změnu v redakci? Pro mě dvě. Internet a po tom vytvoření vlastní sítě celoredakční. Já jsem zatím 

mluvil jenom o tom internetu po tom modemu, ale dneska to je tak, že funguje celorepubliková 

vlastní síť, kde už můžeme vlastně všude otvírat jednotlivé stránky Deníku. Víc lidí dělá ve 

stránkách. Můžu do stránek centrální redakce a tak podobně. Ten systém je úplně jiný. A druhá věc 

jsou digitální fotografie. Protože to znamenalo obrovskou změnu pro fotografy. Bohužel to přineslo 

i smrt kmenovým fotografům v redakci, protože dokud byl fotograf, tak klasicky fotil na kinofilm 

zrcadlovkou a strávil půl dne v komoře. Jeho práce byla nenahraditelná. V momentě, kdy dostal 

digitální fotoaparát, tak někteří usoudili, že fotit může kdokoliv, protože je to jednoduché a obrázek 

máte hned hotový. Můžete se na něj podívat, jestli se vám povedl, nebo nepovedl. Můžete to 

opakovat, což já se tedy dnes skláním přede všemi, kdo fotili klasicky na černobílý kinofilm, 

protože měli naměřené filmy a museli ten obrázek udělat. Takže já si o to víc vážím těch, kteří to 

dělali. Digitální fotografie všechno zjednodušila. My si to vyfotíme foťákem a můžeme to během 

chvilky zanést do stránky na web, kamkoliv.  

Ondřej Kolda: K tomu možná jenom. S tou prací, jestli se to měnilo nějak v čase. Jestli ti lidé 

třeba víc chodili za konkrétními lidmi, nebo jestli se teďka dá víc něco vyřešit jen přes ten internet, 

nebo jestli je to furt stejný? 

Karel Pokorný: Samozřejmě nové technologie umožňují mnohem lepší komunikaci mezi lidmi 

bez toho, aby se za nimi muselo jezdit kvůli všemu. Protože dneska, kdy má každý mobilní 

telefon, mail, když má každý přístup k internetu, facebooku a tak dále, tak my tu komunikaci 

využíváme. Stačí obyčejný průzkum něčeho. A fakt jsme si to vyzkoušeli. Když se na facebooku 

zeptám, tak se nám lidi ozvou, takže ty reakce získáme. Ono to neodbouralo osobní kontakt. 

Naopak. Jeden čas jsme třeba zjistili, že sedíme hodně na prdeli, ale my jsme taky byli něčím 

limitovaní. Byli jsme limitovaní spotřebou paliva a tak dále.  

Šárka Mikulecká: A vůbec i tím počtem lidí, kteří jsou v redakci, a vědí, že musí zkrátka za ten 

den naplnit tolik a tolik stránek, takže třeba vědí, že za ten den se nezvednou od počítače, i kdyby 

chtěli.  

Karel Pokorný: Ono pak si někdy řekneme, že už by bylo fakt dobrý vyrazit ven. Ale já si myslím, 

že to v těch novinách až tak vidět není.  

Šárka Mikulecká: Ale i pro tu další spolupráci s těmi lidmi je občas dobrý, se s nimi setkat 

osobně. Ten osobní kontakt je určitě důležitý. Ale jinak to hodně urychluje. Já jsem dneska 

potřebovala komentář starostky se Semanína na něco a ona mne požádala, jestli jí to můžu poslat 

k autorizaci. Má to hnedka v mailu, hnedka může reagovat. Nemusí se tam jet kvůli pár větám. 

Karel pokorný: Ale je to pravda no. Práce se hrozně zrychlila a vůbec. Jakou roli podle vás má 

zastávat regionální tisk? Proč by ho lidé měli kupovat? Tak oni ho pořád kupují, protože podle 

seriózních průzkumů, toho Media projektu, což jsou seriózní průzkumy, nejsou až tak 

zpochybnitelné, tak deníky jsou nejčtenější seriózní noviny, když pomineme Blesk, který je 

samozřejmě bulvár.  

Ondřej Kolda: Ale tak nabízí právě jinou sortu informací.  

Karel pokorný: A to já chci říct, že on nabízí, a na tom my samozřejmě stavíme od začátku. 

Nemalý objem informací z toho a onoho regionu. Prostě, jestli se říkalo „máme k vám nejblíž“, tak 
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to nebyla otřepaná fráze. Tak to prostě je, protože nikde jinde se nedočtete, že v Horní Dolní někdo 

někomu ukradl kozu a tak dál.  

Šárka Mikulecká: Protože nikdo jiný nemá tenhle ten systém těch lokálních redakcí.  

Karel Pokorný: Teď to pochopily všechny celostátní deníky, když vlastně Pacovští to tady začali 

rozjíždět a přizpůsobili se. Do té doby Fronta, Právo, neměly krajské redakce. Dobře, ale oni 

skončili na stupních krajů, ale my jsme vlastně od začátku až na tom okresu, což skýtá právě tuhle 

tu obrovskou výhodu. Hodně znamená lokální sport, protože na tom se taky staví. Nikde si 

nepřečtete, že ve čtvrté okresní třídě porazili Horní ty Dolní ty. My jo, takže je pravda, a my to 

cítíme ve fotbalové sezóně. Kdy začne, víme, protože pondělníky, úterníky těží z fotbalů, takže ten 

regionální a okresní sport hraje v tomhle tom strašně velkou roli. A je to prostě okresní drbárna. 

Šárka Mikulecká: A ty lidi to prostě jako baví, že tam najdou na fotkách sebe, lidi, který znají. 

Karel Pokorný: No, hledají se tam. A my to navíc víme i z těch reakcí, které se objevují pak na 

těch webech a podobně. A v tom to těžiště regionálních deníků bylo, je a bude. Proto já si třeba 

myslím, že mají větší budoucnost, než celostátní. Ale taky se k tomu pak ještě dostaneme. Čím 

nejvíc oslovuje? No, co nejvíc táhne. Černá kronika, sport, samozřejmě komunální politika v době, 

kdy jsou volby.  

Šárka Mikulecká: Taková ta žhavá témata a takový věci. Tak to je sledovaný.  

Karel Pokorný: Což máme, myslím si, rozpracovaný docela slušně už postupem těch let. A 

myslím si, že se dokážeme věnovat i místním kauzám. Tam taky někde na to padne, když na to 

máme čas. Jako když to jde, tak ano, takže si myslím, že to toho čtenáře osloví vždycky. Hlavně 

oslovují fotky miminek každou sobotu, totálně nejsledovanější na webu, všude, protože to nikde 

jinde není. Takže je to sázka na to okresní, na to sousedský. S tím ale přišli Pacovští, protože oni v 

tom měli obrovskou praxi. Přišli s tím sem a chytilo se to. Logicky, protože v tomhle rozsahu, to 

nikdo nedělal. 

Ondřej Kolda: Třeba konkurenci v 5plus2 nevidíte?  

Karel Pokorný: Ne. Jako to se začlo rozdávat, ale dneska to už snad ani nedávaj.  

Šárka Mikulecká: Jako já nechápu ten jejich systém dodnes.  

Karel Pokorný: My jsme to spíš sledovali se zájmem, jakým tématům se třeba věnují. Ale ono 

v momentě, kdy tady ten region je rozvinutý i na Rychnovsko… 

Šárka Mikulecká: A oni byli taky nejdřív přece jenom okresní a už se to pospojovalo. A měli větší 

a větší oblasti.  

Karel Pokorný: Ono potom těch témat z toho našeho okresu, z toho našeho teritoria se tam 

objevuje minimum, ale neříkám, on je šikovnej pan Babiš, mě se líbilo, jak píše. Občas bylo i pro 

nás zajímavý vidět, že on na něco narazil. Vytáhnul to. Což musím říct, jsme třeba nevěděli. Proč 

bych se k tomu nepřiznal? Ale jako konkurenci to nevidíme teda. A teď už vůbec. V momentě, kdy 

Babiš má i Frontu, tak máme informace, co se tam třeba dělo v redakcích. 5+2 bylo založeno 

účelově před volbama. Nemá cenu si o tom dělat nějaké iluze. Tady je hezká otázka. Jestli je možné 

zpracovávat obsáhlejší témata a méně obvyklé žánry. Určitě jo, musí se na to samozřejmě udělat 

čas, ale skvostným příkladem je, že tady kolegyně Šárka loni získala poměrně prestižní cenu 

Nadace Konrada Adenauera, která se zaměřuje právě na regionální autory, regionální redakce, se 

https://www.google.cz/url?sa=t&rct=j&q=&esrc=s&source=web&cd=2&cad=rja&uact=8&ved=0CCwQFjAB&url=http%3A%2F%2Fcs.wikipedia.org%2Fwiki%2FNadace_Konrada_Adenauera&ei=0-cnVav4J8XYapObgYgN&usg=AFQjCNFHEnZNjp_rc_LB3ctTZnRgMfDB3Q&sig2=A_dELINaOzOWdhHTqVp3ng&bvm=bv.90491159,d.bGg
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skvělým tématem dárců kostní dřeně a registru, ale vazbou sem na region, protože tady na 

automobilní škole je jeden osvícený člověk. Už řadu let tady pracuje se studenty. Získal 

neuvěřitelné množství dárců krve, obrovské množství konkrétních kluků i holek, kteří se dokonce 

zapsali do registru dárců kostní dřeně. A to není až tak malý počet, že jo?  

Šárka Mikulecká: Dostane cenu Pardubického kraje příští týden. Píšu o něm sloupek. 

Karel Pokorný: A dokonce i konkrétní mladí lidé pomohli a zachránili život. Jedna z nich byla i 

naše bývalá kolegyně sporťačka Hanka Hlavová. To bylo téma nádherně udělaný, já když jsem to 

četl, viděl jsem celou stránku, tak jsem Šárce říkal, tak tohle přihlas. Bylo to super, měli jsme 

z toho všichni strašnou radost, protože to je docela prestižní věc. Ale to je zářný příklad toho, že se 

dá udělat i v podstatě místní nádherný téma, veliký, který může oslovit a ono oslovilo celostátně.  

Šárka Mikulecká: A to, ono je i na velký rozhovory místo, najdeme zajímavý lidi, určitě.  

Ondřej Kolda: Jde spíš o to, jestli je na to čas. 

Karel Pokorný: Musí se najít.  

Šárka Mikulecká: Tak jako po večerech je času dost. Ne, jako když člověk chce, tak si na to ten 

čas udělá.  

Karel Pokorný: Náklady novin mají dlouhodobě klesající tendenci. No, tak já už jsem na nějakém 

semináři kdysi byl a tam padlo datum dokonce, kdy vyjdou poslední tištěné noviny. Já tomu nechci 

věřit. Já si myslím, že tištěné noviny jako takové přežijí už jenom kvůli tomu, že ještě furt je dost 

lidí, kteří to potřebují mít v ruce. Kteří si je potřebují vzít cestou do práce do vlaku a nemají rádi 

čtečky na těch nových xindlech, který jsou teď všude. A samozřejmě si myslím, že se bude muset 

nabízet dost vysoká kvalita. Ono to nebude levné, ono to bude o penězích. Ty ceny jdou nahoru, ale 

bude to opravdu záležet strašně moc na obsahu, aby se ten papír udržel. Když to redakce 

dokážou, a fakt si myslím, že právě v tomhle tom budou mít lepší pozici ty regionální, protože 

znovu říkám a opakuji. K těm čtenářům mají mnohem blíž.  

Ondřej Kolda: Když já si zase na druhou stranu říkám, že tady ten náklad, já teda nevím kolik 

přesně je, ale kdyby byl třeba patnáct tisíc, tak je to oproti tomu celostátnímu strašně málo. Jestli to 

vůbec má cenu takhle pro ty Pacovský.  

Karel Pokorný: Jako, v celkových číslech to má rozhodně cenu.  

Šárka Mikulecká: Vždyť je sedmdesát, sedmdesát jedna lokálních deníků. 

Karel Pokorný: No, samozřejmě. Jako berte to takhle, upřímně já jsem teď v souvislosti četl 

povídání s bývalou paní generální ředitelkou a předsedkyní představenstva, ona už teda odešla, 

Bosáková. A ta tam uvádí tuším sedm set sedmdesát tisíc čtenářů denně. Tak jestli čte tři čtvrtě 

milionu lidí Deníky, tak to pro boha není málo. My jsme i v okrese čtenější než MF Dnes. Ony se 

ty rozbory v důsledcích fakt dělají až na okrese. Ty čísla jsme měli, dokonce i víc, než Blesk, 

v okrese. Samozřejmě už to nejsou ty desetitisíce, to byly, když jsme startovali třeba. Ty noviny 

jsou samozřejmě také nosičem inzerce a podobně, to musíme taky vidět, takže tam se řeší i ta 

finanční otázka, co se vyplatí, nevyplatí, ale zatím se to vyplatí. A já doufám, že ještě jo. 

Šárka Mikulecká: Já si taky myslím, že tohle ještě rozhodně není blízká budoucnost. 
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Karel Pokorný: Já opravdu věřím, že ty regionální oproti celostátním mají větší budoucnost a 

zvláště ještě s přihlédnutím k tomu, kdo vlastní ty nejčtenější. Kdo vlastní MF Dnes. Kdo vlastní 

Lidovky, takoví, co byli dřív jakousi markou a oni dneska nejsou. Čtete reakce na facebooku atd., 

kolik lidí odchází od MF Dnes. Viděli jste titulní stránku MF Dnes, kde bylo, že cikánská herečka 

nezaplatila směšné nájemné. To byla druhá top zpráva a první byla, že se nějak perou peníze 

v České televizi. No prostě úplně nesmyslné zprávy. Totální boj pana Babiše v něčem. Takže ona je 

otázka, jak budou vypadat tyhle celostátní noviny v momentě, kdy si je někdo koupí. A příklad 

pana Babiše je neuvěřitelný. On je teda nevinný. On za nic nemůže, že jo. A to si myslím, že ty 

regionální deníky si sakra pořád drží tvář. A říkám zcela upřímně. Dělal jsem dvacet a půl roku 

noviny a nikdo neřekl, že nemá něco psát. Pominu tedy v poslední době vliv obchoďáků, to je 

druhá věc. Rozhodně nám nikdo nemluvil do obsahu, a to, že někdo tvrdil, že jsme německé 

noviny, byl úplný blábol. To není pravda, já jsem viděl dva živé Němce za celou svou kariéru. 

Jednou pana Diekmanna, když přijel k nám na inspekci, sympatický pán. A podruhé, když jsme 

začínali, tak nás opravdu školili zkušení němečtí redaktoři a bylo to super. To říkám s plnou 

odpovědností, můžete mi sáhnout na nos. Tak, nízký věk regionálních žurnalistů. Já si myslím, že 

tahle otázka není úplně šťastná. Já když jsem začínal v tomhle tom, tak v Hradci byl pevnej kádr, 

ten tam zůstal vlastně pochodňový.  

Ondřej Kolda: Já to beru čistě podle literatury, tam psali, že ve většině se vyměnili.  

Karel Pokorný: Já vezmu Východní Čechy. Tak tady vstoupili Němci do Východočeské pochodně 

a víceméně já mám pocit, že tam vše zůstalo. Tím šéfredaktorem, do dnes aktivním, se stal Jára 

Fridrichu. Skvělý šéfredaktor, musím říct. Kolega Buriánek, který tam dlouho dělal zástupce 

šéfredaktora, ten byl taky starý. Dobře, mohl bych jmenovat Josef Tichý, Zajíčková. Věc okresních 

redakcí, no ony spíš vznikaly. Oni spíš vstoupili do hotové redakce. Je možný, ale já jsem to až tak 

moc nestudoval jak se to dělo u kolegů, ale já jsem tady, když jsem vstoupil do okresní redakce, 

potkal kolegu Koníčka, který s námi sloužil a byl skvělý až do důchodu. A pak se spíš stavěly ty 

redakce. Takovým koněm té redakce byl spíš Jirka Koníčku, který měl obrovské zkušenosti, 

protože on byl léta krajánek Pochodně. Měl na starost Orlickoústecko a Svitavsko. A on vice méně 

vychovával ty, který tam přicházeli, takže ono se to spíš stavělo. Ale základ tady byl hodně dobrý, a 

to především díky Jirkovi Koníčkovi, který nás hodně věcí naučil. A ještě máme mnozí co dohánět. 

Tady se trochu změnily obchodní podmínky, změnili se majitelé. No bodejť ne, dřív ty okresní 

noviny patřily buďto odborům, nebo ONV vydavatelé nebo okresním výborům stran. Ty noviny 

více méně zanikaly, některý. A někde do těch okresních, a to byly vesměs týdeníky, pak vstoupil 

investor. Ale to byla podle mě výborná taktika, protože oni měli nějaký kmen čtenářů, nějaký 

zavedený systém a Němci do toho vstoupili s tím, že to přebrali a velmi rychle to obraceli na 

regionální deníky. Což určitě nebyla nuda. Já si myslím, že na východě Čech konkrétně třeba v tom 

Hradci zůstalo hodně lidí. Tady se ty okresní redakce pak postupně stavěli. Tak, jak jsem se dostal 

já?  Já jsem přišel z kultury do novin v roce 1993. Před tím jsem dělal osm let tady v městském 

kulturním zařízení. A protože jsem dělal třeba kulturní zpravodaj, který tenkrát to centrum 

vydávalo, trošku jsem koketoval jako zpravodaj, s Českým rozhlasem Hradec Králové. Měl jsem 

k tomu nějak blízko, pak jsem se nepohodl s radnicí a hledal jsem jinou práci. Podal jsem inzerát 

do týdeníku. Tečka. Do těch Listů Podorlických. To byl bezvýznamný týdeník tehdy. Takže jsem 

k tomu asi svým způsobem blízko měl, tak jsem to chtěl zkusit. Lidé, kteří sběhli od práce, tak 

mluví o tom, že v těch redakcích mnoho studovaných novinářů nebylo. Byli to vesměs lidé, kteří 

odněkud zběhli. Jiří Koníček, skvělý novinář, byl zběhlý učitel. Takže hledat lidi v té době, kteří 

měli fakultu, ono kdo ji v té době měl, to byla dost prestižní škola, novinářskou, tak ono jich zas 

tolik nebylo. Takže to spíš dělali lidé, kteří k tomu měli nějaký vztah. Šli to zkusit, šlo jim to, nešlo 
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jim to. Takže já jsem se dostal opravdu z kulturního zařízení a teď jsem se do toho samého 

kulturního zařízení vrátil. 

Šárka Mikulecká: A Pro mě to byla první práce. 

Ondřej Kolda: Také jste neměla žádné zkušenosti s médii?  

Šárka Mikulecká: Ne, pro mne to byla výzva. Chtěla jsem to zkusit. Tak nějak jsem cítila, že by 

mě to asi bavilo. Takže to fakt byla taková výzva, ale vyšlo to.  

Karel Pokorný: Jak často se měnili redaktoři? To je dobrá otázka. Když budu mluvit konkrétně o 

naší redakci, tak my jsme zřejmě nejstabilnější redakce celého východočeského bloku. Já jsem tady 

byl jednadvacet a půl roku, jednadvacet let je tu moje paní, Šárka je tady dvanáct let. Takže zrovna 

tahle redakce je myslím hodně, hodně stabilní. My jsme tehdá říkali, že z redakce odcházely akorát 

ženy na mateřskou. Což platilo v mnoha případech. A pak se buď to vrátily, nebo prostě dělaly 

kariéru dál. Měnili se tady trošku sporťáci, ale to zas nebylo o tom, až na výjimky.  

Šárka Mikulecká: Nebo se třeba přecházelo mezi lokálními redakcemi. Třeba sporťák Pavel 

Ryšavý sice už není tady, ale je pod Pardubickým deníkem. Bývalá sporťačka Lenka Jasanská 

odešla do Krkonošského deníku, ne že by úplně zmizeli. 

Karel Pokorný: Magda šéfovala chvíli Svitavám, postoupili prostě jinam. Z některých se stali 

tiskoví mluvčí. Magda byla nakonec také tisková mluvčí.  

Šárka Mikulecká: Lenka Jasanská je dnes také tisková mluvčí.  

Karel Pokorný: Pokud ti lidé odešli, tak z valné většiny šli někam jinam v systému redakce. Pavel 

Ryšavý, jako sporťák, to je naše pýcha, tak ten má za sebou dneska Olympijské hry. Má za sebou 

hokejové mistrovství ve Švédsku, kdy dělal materiály pro všechny Deníky. A já jsem rád, že tady 

s námi pár let strávil, je to skvělý člověk. Byly jednotlivosti. Gábina se vdala, šla do Brna, dělá 

taky noviny, zůstala v branži.  

Šárka Mikulecká: Nebylo tady nic dramatického. 

Karel Pokorný: Ano, nebylo tu nic dramatického. Byl to spíš takový přirozený vývoj. Ale jako ten 

kmen, Jiří Koníček, který s námi pracoval, odešel do důchodu. Takhle, ono docházelo ke změnám 

v momentě, kdy se snižovaly počty zaměstnanců na jednotlivých redakcích, ale jeden šel v klidu do 

důchodu, zaplať pán bůh, na ten důchod měl nárok. Druhý našel práci v MF Dnes. Takže tady fakt 

žádná dramata kupodivu nebyla. Takže těch redaktorů pár ubylo. Pak mám ještě jednu pýchu, to se 

člověk vždycky ohlídne. Náš poslední kmenový fotograf získal Czech Press Photo, no není to 

špatný? Není, že jo.  

Ondřej Kolda: Ten, kterému tady pak zrušili ten post, jo?  

Karel Pokorný: No on to získal až pak, když ho zrušili. Rozvoj technologií znamenal 

restrukturaci, samozřejmě i finanční politika společnosti, co bychom si namlouvali. Prostě lidi stojí 

peníze, takže se hledaly modely fungování, až se dospělo k tomuto konečnému modelu. Ten model 

se samozřejmě postupem času měnil, lidí ubývalo, práce ne. A v jistým momentě bylo rozhodnuto, 

že už samostatný fotograf v lokálních redakcích nebude. Ale Petr Wagenknecht už mířil na volnou 

nohu, už měl vlastní ateliér. A je velice úspěšný fotograf. On bodoval ještě jako zaměstnanec.  

Šárka Mikulecká: Za ptačí chřipku to dostal. Za aktualitu, nebo něco takového.  
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Karel Pokorný: A pak získal ocenění už na volné noze. To fotil Jizerskou padesátku nebo něco, 

prostě za sport. Takže fakt se tady nedějou dramata. Dost lidí pokračovalo v tom, co tady dělali. 

Jsou z nich tiskoví mluvčí, působí v jiných redakcích, fotí. To, že bychom se s někým loučili ve 

zlém, byly absolutní výjimky. Což jsem samozřejmě rád. Byl někdy problém sehnat odbornou 

pracovní sílu, nebo je spíše přetlak na pracovní pozice? Dnes je přetlak na pracovní pozice, ale je 

problém sehnat.  

Šárka Mikulecká: Přetlak v podstatě nebyl. Když jsme hledali naposledy, tak vlastně žádný 

přetlak nebyl. Ale je problém.  

Karel Pokorný: Budu upřímný. Dnes se tolik škol tváří, že jejich studenti studují novinařinu. Dřív 

byla jedna fakulta, dvě. Dneska těch škol je. Prostě jako máku a každý druhý se ohání tím, že 

studoval novinařinu. Já to nikomu neberu, ale z praxe, protože vy nejste jediný, kdo s námi 

spolupracoval a i z výběrových řízení, které se někdy dělaly, ale přestože tady ty dramata až tak 

nejsou, tak prostě vím, že studenti i když přijdou s titulem, tak se mají mnohdy sakra co učit. To 

nemyslím nějak zle. Moc toho neumí, neříkám, že všichni.  

Šárka Mikulecká: A fakt to musí být člověk, co tu práci chce dělat, protože ustát ten nápor. Teďka 

naposledy ve Svitavách slečna vydržela tři měsíce.  

Karel Pokorný: Na jednu stranu je to nápor jak kráva, zvládat to a odvádět kvalitní práci je hodně 

těžký. Takže ono asi by nebyl problém úplně sehnat kus, ale přijdou i lidi, kteří se jako první ptají 

na benefity v zaměstnání, a pak z nich vyleze, že vlastně hledají práci.  

Šárka Mikulecká: Ta motivace u těch lidí trošku chybí.  

Ondřej Kolda: Ale když jste říkal, že jste teďka sháněli, tak nebyl problém sehnat.  

Šárka Mikulecká: No, vybrali jsme no.  

Karel Pokorný: Tak, vybrali jsme. Takže asi tak. Já si myslím, že školy chrlej, chrlej, ale jaká je to 

kvalita? V tom jsem trošinku skeptik. Externisté. No, tak role se samozřejmě v průběhu let hodně 

měnila. Byly časy, kdy jsme měly zástupy externistů. Dokud jsme měli dost peněz na honoráře, 

abychom externistům platili, tak jsme jich samozřejmě měli dost. A oni si u nás mohli i relativně 

slušně přivydělat. Jenomže holt se ty kohouty utahovaly, takže dneska na externisty těch honorářů 

je opět méně. Takže my jdeme cestou, že alespoň něco jsme schopni zaplatit těm, kterých si fakt 

vážíme a potřebujeme je, což jsou u nás fotky. Kvalitní fotky. Co bychom si namlouvali. A je pak 

opravdu užší okruh těch, kteří nám ještě pomohou.  

Šárka Mikulecká: A dělají to hlavně proto, že je to baví.  

Karel Pokorný: Protože chtějí. A úplně jsme už odbourali honoráře pro externisty ve sportu. To 

jsou dobrovolníci u oddílů a tak dál, kteří mají trošku závazky k nám. Protože my, když tiskneme 

zprávy okresního fotbalového svazu a tak podobně, tak oni by s námi měli alespoň trochu 

spolupracovat. Ale taky to jsou vesměs nadšenci, kteří to chtějí napsat. Takže externistů je méně, 

ale třeba sporťák by se bez nich neobešel. U nás už je to trošku jako lepší, ale jsou to dneska 

jednotlivé kusy. Je to tak?  

Šárka Mikulecká: No jasně. Fakt jde hlavně o ty fotky. A potom nám zůstal už zmiňovaný Jiří 

Koníček.  Jo, ten pořád s námi spolupracuje.  
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Ondřej Kolda: Já, že předtím jsem koukal právě v tom archivu. Tam byly i stránky, kde bylo 

jenom přímo „od čtenářů“.  

Karel Pokorný: To je trošku jiná věc. To není externista. Stránky čtenářů my více méně pořád 

držíme dodnes. Čtenář, když má možnost, nebo má pocit, že by o tom okres měl vědět, tak může 

napsat něco o své aktivitě. Jo, ty stránky se drží vlastně dodnes. Ty já ale neberu jako externisty.  

Ondřej Kolda: Ale spolupracujete s nimi normálně.  

Karel Pokorný: No, to jo. Ale externisti, ti nám jsou schopni udělat i konkrétní úkol ještě, což je 

hodně důležité. My teda ještě na několika jednotlivcích můžeme postavit, že je na ně spoleh, ale že 

by to bylo až tak zásadní pro tu redakci, to není.  

Šárka Mikulecká: V zásadě je to třeba o těch fotkách, jo. 

Karel Pokorný: Tiskárna. V momentě, kdy to tady VLP rozjelo v absolutní plné síle, tak pokud se 

nemýlím, tak každá divize, každý kraj měl více méně svoji tiskárnu. Takže si myslím, že se 

nemýlím. Možná byly výjimky, ale my jsme měli centrální tiskárnu v Hradci Králové u 

vydavatelského domu. To trvalo pár let. Ta tiskárna samozřejmě netiskla jenom Deníky, ale tiskla i 

jiným zákazníkům fůru zakázek, aby ten provoz byl ekonomický, ale postupem času došlo 

k redukci počtu tiskáren. 

Ondřej Kolda: Teď tisknete v Olomouci?  

Karel Pokorný: Teď se tiskne v Olomouci. Předtím jsme tiskli chvíli v Praze, tuším. A ono to jako 

šlo zvládat. Uzávěrka byla prostě tehdy a tehdy a i z té Prahy to vlaky, ti kurýři rozvezli. Ale teď 

jsme momentálně tištěný v Olomouci. Tam je samozřejmě danej přesný čas, kdy to musíme mít 

hotové, kdy nabíhají ty věci na rotačku.  

Ondřej Kolda: A to se právě nějak měnilo v tom čase?  

Karel Pokorný: Samozřejmě se to svým způsobem měnilo. Už s těmi novými technologiemi se ty 

uzávěrky posunují dál. Což znamená, že my můžeme být aktuálnější. Pokud nám tady spadne 

helikoptéra, tak budeme aktuální. Nebo když jsme věděli, že se má něco udělat, tak se držely 

stránky otevřené dýl a my jsme ještě dodávali aktuální materiál někdy navečír, večer. Ty uzávěrky 

to dneska umožňují, být aktuálnější v případě něčeho. Takže je to tak, nekecám.  

Šárka Mikulecká: Uzávěrky jsou tak kolem sedmé, takže do té doby se to ještě dá poskládat.  

Kare Pokorný: Když devět titulů z východu Čech jede někam do Olomouce, tak musí být jasně 

dané, kdy co jde. Samozřejmě internet a ty nové technologie obecně, ty uzávěrky posunují, protože 

ta stránka odejde odsud už hotová a nemusí na ní nikdo nic dělat. My ji odpálíme a je hotová, my 

dneska nemáme ani korektory. Redakční systém REBEL. No, mě se o něm nechce moc mluvit. 

REBEL se to jmenovalo myslím jenom chvíli. Byla jakási idea. Protože máme tu obrovskou síť 

okresních redakcí a fůru pracovníků, že si budeme schopni vytvořit sami sobě jakousi četku. A 

dokonce jeden čas zazněl názor, že vůbec nebudeme četku potřebovat a ta ambice byla velká. 

Samozřejmě se to chtělo obchodovat, což je hodně důležité, aby ty informace, kterých my uděláme 

strašně moc, aby se třeba ještě prodaly, ale myslím si, že tahle ambice nebyla úplně naplněna.  

Ondřej Kolda: Ale celou dobu, co zkoušeli REBEL, tak jste odebíral tu četku.  

Karel Pokorný: Jednu chvíli mám pocit, že ne, ale ne moc dlouho.  
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Ondřej Kolda: Se to neosvědčilo.  

Karel Pokorný: Jestli se vycouvalo z četky, tak jen na chvíli. Já mám pocit, a tohle neberte jako 

bernou minci, že se bude brát jenom zahraniční četka, ale to jsme nedělali my, že jo. To dělala 

centrální redakce. A že si dokážeme sami vytvářet a ještě to dál obchodovat a prodávat, ale já si 

myslím, že to prostě nedopadlo. Ale dodnes ta agentura je.  

Ondřej Kolda: Právě, že pan Nevyjel z Olomouce tvrdí furt, že někdy to bude schopný.  

(smích) 

Ondřej Kolda: No tak to je jedno, to já spíš, že jsem to slyšel.  

Karel Pokorný: No, je to věc názoru. A ten tam je čím?  

Ondřej Kolda: Pan Nevyjel je šéf celé té moravské divize.  

Karel Pokorný: Dobrý, já bych o tomhle moc nemluvil. Já osobně si myslím, že ten záměr byl 

trochu jiný, když se to opravdu rozjíždělo, a že zcela hotový nebyl. Ale pro mě třeba osobně byla ta 

agentura hodně užitečná svou fotobankou, protože tam bývalo zas jako dost obrázků. Pokud se to 

řídilo a redakce byly zodpovědné, tak se tam sypaly fotky. Opravdu se tam dalo dost najít a použít, 

když jsme hledali. Ale já si myslím, že četce to konkurovat nemohlo a nebude ani do budoucna. I 

když třeba naše osobní zkušenost s četkou, obzvlášť v regionech nejsou ideální. Jsou schopni 

tisknout neuvěřitelné kraviny.  

Ondřej Kolda: A využíváte to?  

Karel Pokorný: Nevyužíváme 

Šárka Mikulecká: No, jako bere se třeba nějaká četka, ale člověk k tomu musí přistupovat tak, že 

se to všecko ještě musí ověřit.  

Karel Pokorný: Onehdy, když jsem v četce našel zprávu, jak vznikla v Králíkách po volbách 

koalice. Byla úplně špatná. Kdybych někomu nezavolal, a my jsme to převzali.  

Ondřej Kolda: A tak to berete alespoň rámcově na nějaký témata, že vám to třeba nahodí.   

Šárka Mikulecká: My tady jako v lokální redakci nemáme sami vstup do četky, nám to dodávají 

editoři z Hradce, protože se to třídí. Něco využijou kolegové z regionální stránky kraje a jen něco 

dojde třeba k nám. Ale většinou se to ještě doplňuje. Málo kdy se dá jenom zpráva ČTK jo, že se to 

třeba ještě rozšíří.  

Karel Pokorný: Jak, rozdělaná práce? Kolik článků připadá na jednoho redaktora? Měnily se 

požadavky na redaktory v průběhu let, proč? Tak já začnu od konce. Ano měnily, protože redaktor 

se musel stát absolutně univerzálním týpkem, což znamená, že zatím co kdysi někdo jenom fotil, 

tak dneska ten redaktor musí umět absolutně všechno.  

Šárka Mikulecká: K tomu umět perfektně česky, protože žádní korektoři nejsou. 

Karel Pokorný: Ano, korektury si děláme sami, musí umět nafotit, musí umět veškerou grafiku.  

Ondřej Kolda: A tu grafiku, to si děláte taky tady?  
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Karel Pokorný: Samozřejmě. Tu stránku vám tady otevřu.  

Ondřej Kolda: Jako zlomit, ale něco i ještě dál? Nějakou infografiku nebo něco takového?  

Šárka Mikulecká: Tak jednoduchou jo.  

Karel Pokorný: Jednoduché infografiky jsme také schopni dělat, a pokud jsou věci zásadnějšího 

charakteru, tak to potom dělají krajští. Ale jinak grafiku stránky jak ji vidíte v novinách, tak odejde 

od nás, jakože je hotová. Se vším všudy. K dispozici jsou různé grafické prvky, těch vychytávek je 

tam hodně, ale ten systém je tak moderní, že tu stránku můžeme ukázat, jak bude vypadat se vším 

všudy. Ten člověk musí být absolutní univerzál. 

Šárka Mikulecká: Točit videa, zpracovávat videa, dělat web. 

Karel Pokorný: Obsluhovat facebook. Proto, jak už Šárka zmínila, když sem přijde novej člověk, 

tak já nevím jaké má třeba představy.  

Šárka Mikulecká: Zkreslené. 

Karel Pokorný: Ten nápor je asi dost šílený na něj  

Ondřej Kolda: Ještě s tím facebookem. Na to máte určeného jednoho člověka nebo to děláte 

všichni.  

Šárka Mikulecká: U nás jo, dělá to Dana, to je vrchní facebookářka.  

Karel Pokorný: Ten facebook je novej fenomén. Ptát se na počty materiálů? Je toho dost.  

Šárka Mikulecká: Je to o diskuzi v redakci, někdo má toho jeden den víc, dodá víc. Je to o 

spolupráci a komunikaci. 

Karel Pokorný: Což v téhle malé redakci musí být. Takže říct kolik článků ten redaktor vytvoří 

denně? Několik článků a je to třeba v různých řádech.  

Ondřej Kolda: Kolik zpracováváte tady toho obsahu, to zpracováváte jenom tady pro ten okres 

nebo nějaký region? 

Šárka Mikulecká: Určitě, určitě. Editoři si mohou z naší nabídky vybrat, že by chtěli ještě něco, 

co by vyšlo ve východních Čechách. Teď když máme vlastního fotografa, tak málo kdy se třeba 

stane, že by si řekli o nějakou hlavní fotografii, to teďka fakt jako zajišťuje fotograf. Pak děláme 

celou stranu dvě, celou stranu tři. Občas spolupracujeme na černé kronice, občas něco dodáme. Pak 

se zpracovává kulturní servis, celá stránka už v dnešní době. Potom je tady právě to „u nás doma“. 

Tam vycházíme z nějakých článků, co máme od škol nebo od čtenářů, ale stejně je tam práce 

s grafikou. Pak jsou třeba tipy na víkend, takže tam taky přispíváme a samozřejmě ještě sport. Je 

toho dost, toho obsahu. 

Ondřej Kolda:  A Když něco děláte i právě pro ten region, tak oni jenom přeberou to, co jste tady 

vytvořili vy, nebo si zadají, že chtějí něco přímo pro region.  

Šárka Mikulecká: Něco si zadaj, takže to napíšeme přímo na míru. Stejně tak fungujou i 

víkendové služby, do pondělníku se ta strana skládá třeba z celého kraje. Takže my máme do 

každého pondělníku asi dva příspěvky na té stránce.  
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Karel Pokorný: No, takže to je tolik a poslední otázka, už jsme v závěru. Pracujeme dlouho, 

známe se samozřejmě s lidmi. Jestli je to kladný aspekt? Mírnit kritiku?  

Šárka Mikulecká: Třeba včera, jsem se setkala s Martinem Netolickým, což je vlastně můj 

vrstevník, je o rok mladší. Chodil jako já do Třebové na gympl. Nedávno jsem psala sloupek 

nějaký v souvislosti s tou Slatinou, v souvislosti s tím muničním skladem, a tak jsem si trošku do 

toho kraje rejpla.  Ale napsala jsem svůj názor, v úterý jsem to podepsala a včera Martin: „Ty Šárko 

prosím tě, já bych potřeboval vysvětlit něco.“ Ale jako je to v to v pohodě jo. Dál se spolu budeme 

jako normálně bavit, takže je to oddělený. Tohle je moje práce.  Ty lidi, kteří jsou normální, tak to 

respektují, že tohle je moje práce. 

Karel Pokorný: Bohužel dochází i k jiným věcem. Třeba před lety se tu řešila Kociánka. 

V momentě, kdy se objevily jiné názory než oficiální názory ústecké radnice, tak začalo být hodně 

zle proti naší redakci. Hodně zle proti mé osobě. A bylo to jenom proto, že jsme dali normálně 

prostor prokazatelně vetší, než co se třeba líbilo vedení radnice. Takže ono někdy narazíte a musíte 

se s tím srovnat. Ale zase chci říct, že za každou cenu chceme být jenom kamarádi a neřekneme 

něco, nenapíšeme to, tak to úplně nejde. Tak každý má nějakou autocenzuru. My se snažíme, 

abychom byli seriózní. Pokud možno objektivní a mít vyzdrojované věci, na to se hodně tlačí. Dřív 

se na to moc nehledělo. Myslím, že za ty roky jsme si vybudovali dost dobrý vztahy u úřadů, 

institucí a organizací. Já si myslím, že nás mají lidi jako spíš rádi, než neradi a projevuje se to, když 

někam dojedete. Když někam dojede auto Orlický deník, tak je to ještě pořád událost. Jako 

nechodíme kanálama. Reakce jsou a opravdu se tam ten kritickej názor jeví. Není to, abychom 

někoho česali a naprdli.  

Šárka Mikulecká: Já si myslím, že inteligentní lidé a profesionálové jako starosta, musí být 

schopni respektovat to, že to je naše práce. Stejně jako on si dělá svoji práci.  

Ondřej Kolda: A v redakci, alespoň rámcově, jestli se snižujou stavy o kolik nebo tak. 

Karel Pokorný: Rámcově můžu říct. Ano, stavy se snížily několikrát ve vlnách. Nevím, jestli byly 

dvě nebo tři. 

Šárka Mikulecká: Ale jako tendence byla snižovat. 

Karel Pokorný: Ale to je tendence všech, to není výjimka našeho vydavatelství, že bychom byli 

jediní a souvisí to s novýma technologiemi, s finanční otázkou s klesajícím nákladem, ale náklad 

práce se nesnížil.  

Šárka Mikulecká: Ten objem práce by v míň lidech nešel dělat, takže byla jakoby změna v těch 

pozicích v těch redakcích. Už tady došlo na to, že nejsou třeba profesionální fotografové, nejsou 

pozice fotografa, pak bylo třeba, když jsme začali dělat webový stránky, tak byli v redakci lidi, 

kteří dělali jenom web.  

Ondřej Kolda: A teďka máte někoho takového teda?   

Šárka Mikulecká: Ne, my jsme si to rozdělili mezi sebe. My jsme byli v podstatě takoví 

průkopníci. Protože to bylo vlastně v době, kdy tady byli dva redaktoři a webeditor, a pak už 

nebyla zastupitelnost. My jsme si nevybrali dovolenou. Takže my jsme radši šli cestou, že budou tři 

píšící redaktoři s tím, že si web budem dělat sami. Tak to je vlastně dodnes. Už tady byl webeditor, 

není. Stejně tak fotografové nejsou.  
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Karel Pokorný: Pak prostě jejich práci převzali redaktoři. Souviselo to s organizací, opravdu. My 

jsme teda navíc byli víceméně první redakce teda a nakonec už to mají všichni, protože si myslím, 

že to nebyla úplně blbá myšlenka teda, protože to byl přepych tehdy. Ale rozhlédněte se kolem do 

ostatních oborů činnosti lidské. Vesměs jsou tendence, méně lidí, více práce, to nemyslím ve zlém. 

Prostě tak to je, je taková doba.  

Šárka Mikulecká: Takže my jsme tři redaktoři, sportovní redaktor a potom ta referentka a potom 

tady je obchodní tým, to jsou dvě.  

Ondřej Kolda: A třeba v té době, kdy jich tady bylo nejvíc? Tak to bylo o jednoho, o dva, o tři lidi 

nebo jak?  

Šárka Mikulecká: To byl fotograf navíc a dva redaktoři ještě navíc. 

Karel Pokorný: Až o tři lidi mám pocit, že to v jisté době bylo. Jenže já už taky ty redakce nemám 

v hlavě, že jo. No, uvědom si, kolik bylo stolů. Jeden, dva, tři, čtyři, pět, šest, sedm, jako bylo. Byly 

doby, já mám pocit, že bylo až o tři lidi víc v redakci.  

Ondřej Kolda: Ještě jsem se chtěl zeptat. Jak to předtím bylo v České Třebové, a pak se to 

přesunulo sem, tak to mělo nějaký hlubší smysl nebo se jenom uvolnila jiný budova? 

Karel Pokorný: My jsme se přesouvali z prostorů, který z různých důvodů nevyhovovaly, z 

hygienických a podobně. My jsme byli nejdřív v České Třebové, byli jsme někde v druhém patře, 

pak jsme pak byli na té Nádražní, kde se postavila velice příjemná redakce. Bohužel se brzo 

ukázalo, že barák je mokrý a tak dál, a tak dál, takže pak se řeklo, že stěhovat. Ale tam padlo to, že 

když už stěhovat, to řeklo i vedení, tak do okresního města. My jsme vlastně byli anomálie, 

všechny redakce jsou v okresních městech. Takže došlo k tomuhle přestěhování. Jinak za tím 

nebylo vůbec nic. Tak buďme rádi, že jsme teď tady, kde ta redakce vyhovuje. 

Poznámka: Po vypnutí záznamového zařízení mi ještě Karel Pokorný sdělil několik zajímavých 

faktů.  

Podorlické listy vznikly původně v Rychnově nad Kněžnou, kde titul založili nejspíše nějací 

Růžičkovi. Postupně jejich podíl získaly Hradecké noviny spadající pod PNPress. Část redakce se 

později přesunula do České Třebové.  

  

 

 


